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LATVIJAS PAŠVALDĪBU SAVIENĪBĀ

2020. un 2021. gada akcenti LPS darbā

Gints Kaminskis,
LPS priekšsēdis

Sveicu jūs jaunajā gadā un novēlu to veiksmīgu, 
panākumiem un sekmīgiem darbiem bagātu!

Aizvadītais 2020. gads kā krīzes gads paliks vēstu-
riskā atmiņā ar neskaitāmiem jauniem izaicināju-
miem un vēl līdz šim nepieredzētiem notikumiem, 
bet vienlaikus – arī ar jaunām zināšanām un nozī-
mīgām pārmaiņām, kas mainīja dzīves un darba 
ikdienu.

Lai arī cik sarežģīts bija aizvadītais gads, Latvijas 
Pašvaldību savienība (LPS) spēja strauji un elas-
tīgi pielāgoties jaunajiem nosacījumiem un aktīvi 
strādāt, izmantojot arī dažādus inovatīvus risinā-
jumus, digitālās iespējas un mūsdienu prasībām 
atbilstošu saziņu. Šogad turpinām aktīvi strādāt, 
īstenot plānotos mērķus un uzdevumus, jo esam 
nozīmīgs, atbildīgs, uzticams, cienījams un ietek-
mīgs partneris visās jomās – izglītībā, veselībā, so-
ciālajā palīdzībā, transportā, aizsardzībā, informā-
cijas tehnoloģijās, kultūrā, mežsaimniecībā, lauk-
saimniecībā, uzņēmējdarbībā, enerģētikā u. c.

LPS ir sagatavojusi koncentrētu būtiskāko 
2020. gadā paveikto darbu un sasniegumu ap-
kopojumu, kā arī galveno šāgada uzdevumu 
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apskatu. Atskatoties uz aizvadīto gadu un iesākot 
2021. gadu, vēlos akcentēt galvenos notikumus 
pērn un izaicinājumus nākotnē.

2020. gads ir aizvadīts Covid-19 izraisītās krīzes 
zīmē, kas ne tikai parādīja ikviena spēju strādāt un 
operatīvi pieņemt lēmumus lielas spriedzes un ne-
noteiktības apstākļos, bet arī atklāja jau sen risinā-
mus jautājumus dažādās nozarēs. Krīzes laikā vēl 
vairāk jāpastiprina valdības sadarbība dažādos jau-
tājumos ar pašvaldībām, veicinot izpratni un atklā-
jot valdībai, cik nozīmīga ir tieši pašvaldību loma un 
nozīme krīzes pārvarēšanā. Arī starptautiskā piere-
dze parādīja, cik svarīgi ir atbalstīt vietējās pašval-
dības, lai nodrošinātu sociālo mieru un lēmumu īs-
tenošanu. Turklāt dažādos starptautiskos pasāku-
mos atzinīgi novērtēta arī LPS sniegtā pieredze par 
pašvaldību darbu Latvijā krīzes pārvarēšanā.

Pašvaldības šajā sarežģītajā laikā strādāja ļoti ak-
tīvi un profesionāli dažādās jomās, sniedzot soci-
ālo palīdzību iedzīvotājiem, nodrošinot reģionālo 
slimnīcu sekmīgu darbu, atbalstot uzņēmējdarbī-
bu, risinot izglītības un skolu jautājumu, nodroši-
not nepārtrauktu policijas darbu, operatīvi risinot 
sarežģītas situācijas straujas vīrusa izplatības un 
uzliesmojumu ierobežošanai, sniedzot arī savlai-
cīgu un uzticamu informāciju iedzīvotājiem u. c. 
Arī šogad strādājam krīzes apstākļos un turpinām 
būt nozīmīgs valdības un iesaistīto institūciju sa-
darbības partneris. Joprojām saskaramies ar izai-
cinājumiem, tomēr šajā gadā Latvijā jau ir un būs 
pieejamas vakcīnas, tāpēc svarīga loma būs paš-
valdību iesaistei uzticamas informācijas sniegšanā 
un turpmākā darba organizēšanā.

Atceroties Žurkas gadu, jāpiemin administratīvi 
teritoriālās reformas process, kurā LPS visu gadu 
bija iesaistīta, turpinot diskusijas, sarunas un dar-
bu. Līdz 2021. gada pašvaldību vēlēšanām palikuši 
tikai daži mēneši, tāpēc īpaši svarīgi ir strādāt pie 
nepieciešamo Ministru kabineta noteikumu, liku-
mu un citu dokumentu kvalitatīvas sagatavošanas. 
Reformas īstenošana pēc būtības nebūs vienkārša, 
tāpēc jādara viss iespējamais, lai šis process būtu 
profesionāls, kvalitatīvs un vēl vairāk neapgrūtinā-
tu tā īstenošanu.

Tāpat pērn sarežģīta bija valsts budžeta sagata-
vošana, kurā LPS aktīvi un skaļi pauda pašvaldību 
viedokli, piedalījās diskusijās un aktīvi sniedza sa-
vus priekšlikumus, argumentus un informāciju par 
iedzīvotāju ienākuma nodokļa proporcijas maiņu 

par labu valstij, atklājot arī šāda lēmuma iespēja-
mās sekas. Laikā, kad Saeima izskatīja valsts bu-
džetu un nesadzirdēja pašvaldības, LPS turpināja 
strādāt kopā ar Finanšu ministriju (FM), kā rezul-
tātā pirmajam pusgadam tika piešķirta papildu 
dotācija piecu miljonu eiro apmērā tām pašvaldī-
bām, kurām budžeta samazinājums būtu bijis lie-
lāks par 4%. Turpinām diskusijas un kopīgu darbu 
ar FM par iespējamiem papildu līdzekļiem un fi-
nansējuma avotiem pašvaldību budžetā arī otra-
jam pusgadam.

Runājot par līdzekļiem, jāuzsver, ka šogad nozī-
mīgs būs LPS darbs pie Eiropas Atjaunošanas fon-
da līdzekļu saņemšanas nosacījumiem. Ir skaidrs, 
ka šiem ieguldījumiem jānonāk vienlīdz visos re-
ģionos, visā Latvijas attīstībā kopumā. Ieguldot 
katrā reģionā atbilstoši vajadzībām, tiks panākta 
efektīvāka ekonomikas atveseļošanās un līdzsva-
rota izaugsme pēc krīzes.

Visbeidzot, vēlos uzsvērt, ka krīzes laiks ievēroja-
mi mainījis arī mūsu darba ikdienu. Esam spējuši 
ļoti operatīvi pielāgoties jaunajiem nosacījumiem 
un, strādājot attālināti, izmantojam digitālās ko-
munikācijas platformu sniegtās iespējas, piedalā-
mies darba sanāksmēs un diskusijās. Tāpēc mums 
ļoti svarīgi ir saņemt informāciju un viedokļus 
dažādos jautājumos no pašvaldību priekšsēdētā-
jiem, izpilddirektoriem un speciālistiem, lai varam 
tos savlaicīgi apkopot, noformulēt un aizstāvēt. 
LPS ir klāt ikvienā valdības sēdē, Krīzes padomes 
sēdē, Covid-19 krīzes koordinācijas darba grupas 
sanāksmēs, Saeimas sēdēs, ministriju un valsts 
iestāžu sēdēs, diskusijās, pasākumos u. c. Attāli-
nātā darba sniegtās iespējas ļāvušas aktīvi iesais-
tīt pašvaldību vadību un pārstāvjus dažādās nozī-
mīgās sanāksmēs, sarunās un pasākumos. Darba 
ritms kļuvis vēl spraigāks un operatīvāks, risinot 
pašvaldībām būtiskus jautājumus. Arī šogad sa-
darbosimies un izmantosim dažādus digitālos risi-
nājumus, lai kopīgi strādātu un sasniegtu mērķus.

Tāpat 2020. gads vēl būtiskāk parādīja komunikā-
cijas un informācijas aprites svarīgumu, vajadzību 
pēc uzticamas, atbildīgas un saprotamas infor-
mācijas. LPS ir kļuvusi par novērtētu un būtisku 
informācijas sniedzēju. Pērn rīkots rekordliels vi-
deokonferenču skaits, kurās piedalījās augstas 
amatpersonas, eksperti, speciālisti, pašvaldību 
pārstāvji un citi. LPS sniegtās komunikācijas ie-
spējas ir novērtējuši un izmantojuši visi ministri 
un arī atbildīgo dienestu vadītāji. Arī LPS piedalās 
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dažādās videokonferencēs un pasākumos, snie-
dzot vajadzīgo informāciju, daloties pieredzē un 
labajā praksē, un arī turpmāk nodrošināsim opera-
tīvu, kvalitatīvu, uzticamu un pašvaldībām būtisku 
informācijas sniegšanu dažādās formās. Šādu ne-
pieciešamību apliecina arī rekordlielais videokon-
ferenču un dažādu diskusiju skatītāju skaits.

Vēlos visiem pateikties par sekmīgo sadarbību un 
novēlu arī Metāla Vērša gadā rezultatīvi strādāt 
kopā un sekmīgi sadarboties svarīgu mērķu sa-
sniegšanā! LPS vienmēr būs spēcīgs, cienījams un 
ietekmīgs sadarbības partneris valstiski nozīmīgu 
lēmumu pieņemšanā un īstenošanā, ja būsim pa-
tiesi vienoti, aktīvi un sadzirdami.

Aizvadītais 2020. gads Latvijas Pašvaldību savie-
nības dzīvē bijis piepildīts ar ierastajām ikmēneša 
Valdes un komiteju sēdēm, pašvaldību sadarbības 
tīklu un apvienību sanāksmēm, ikgadējām saru-
nām ar ministrijām, padomnieku dalību Saeimas, 
Ministru kabineta, ministriju un citu organizāciju 
un iestāžu sēdēs un darba grupās, atzinumu gata-
vošanu par likumdošanas aktiem, semināru, kon-
ferenču un videotiešraižu organizēšanu, dalību 
dažādos projektos, Eiropas Savienības Reģionu 
komitejā Briselē, Eiropas Vietējo un reģionālo paš-
valdību kongresā Strasbūrā un citur, kā arī sadar-
bojoties ar kolēģiem ārzemēs un vietējiem sadar-
bības partneriem. Tiesa gan, lielākā daļa pasāku-
mu norisinājušies attālinātā formā un tiešsaistes 
režīmā, ko mūsu darbā un dzīvē ieviesis Covid-19.

Daži skaitļi

• 2020. gadā LPS sniegusi atzinumus par 460 
tiesību aktu projektiem.

LPS darbojas piecas komitejas.

• 2020. gadā notikušas trīs LPS Finanšu un 
ekonomikas komitejas sēdes – 25. februārī, 
21. maijā un 27. oktobrī.

• Reģionālās attīstības un sadarbības komi-
tejas sēdes pērn bijušas deviņas – 5. febru-
ārī, 4. martā, 6. maijā, 3. jūnijā, 1. jūlijā (kopā 

ar Tautsaimniecības komiteju), 2. septembrī, 
21. oktobrī (kopā ar Tautsaimniecības komite-
ju), 4. novembrī (kopā ar Veselības un sociālo 
jautājumu komiteju) un 2. decembrī.

• Izglītības un kultūras komitejas sēdes pagāju-
šajā gadā bijušas piecas – 30. janvārī, 12. martā, 
7. maijā, 10. septembrī un 17. decembrī.

• 2020. gadā notikušas sešas Veselības un so-
ciālo jautājumu komitejas sēdes – 8. janvārī, 
5. februārī, 11. martā, 6. maijā, 4. novembrī 
(kopā ar Veselības un sociālo jautājumu komi-
teju) un 2. decembrī.

• Tautsaimniecības komitejas sēdes 2020. gadā 
sasauktas sešas reizes – 19. februārī, 24. aprīlī, 
1. jūlijā (kopā ar Reģionālās attīstības un sa-
darbības komiteju), 15. jūlijā, 16. septembrī un 
21. oktobrī (kopā ar Reģionālās attīstības un 
sadarbības komiteju) –, un Dzīvokļu apakško-
mitejas sēdes sasauktas trīs reizes – 8. janvārī, 
18. martā un 25. novembrī.

Videotiešraides

• 2020. gadā LPS organizējusi 82 tiešraides 
(2019. gadā – 70).

25 no 2020. gada tiešraidēm bija saistītas ar Co-
vid-19 tēmu un 24 bija LPS komiteju sēžu trans-
lācijas.

• Vidējais pieslēgumu skaits tiešraides laikā: 223 
(2019. gadā – 57).

• Visvairāk skatītā (3000 pieslēgumu) bijusi vi-
deokonference 13. martā par attālinātajām 
mācībām pēc skolēnu brīvlaika. Tiešraides 
laikā bija tehniskas problēmas daudzo pieslēgu-
mu dēļ. Pēdējais pieslēgumu skaits, kas tika fik-
sēts, – 3000, taču reālais skaits bija lielāks. Šo-
brīd šim videoierakstam YouTube ir vairāk nekā 
20 000 skatījumu.
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• 10 visvairāk skatītās tiešraides 2020. gadā

Datums Pasākums Pieslēgu-
mu skaits

13.03.2020. Videokonference par attālinātajām mācībām pēc skolēnu brīvlaika 3000+
19.03.2020. Videokonference par pašvaldību un atbildīgo dienestu darbību un sadarbību 

ārkārtējās situācijas laikā
1012

27.04.2020. Videokonference par plānoto rīcību kultūras nozarē Covid-19 dēļ noteikto iero-
bežojumu mazināšanā

940

17.12.2020. LPS Izglītības un kultūras komitejas un Izglītības tīkla sanāksme 935
07.05.2020. Videokonference par centralizēto eksāmenu norisi un ieteikumiem to organi-

zēšanā
830

24.03.2020. Videokonference par pašvaldību, sociālo dienestu un bāriņtiesu darbību ārkār-
tējas situācijas laikā

750

10.09.2020. Par epidemioloģiskās drošības pasākumiem Covid-19 izplatības ierobežošanai 720
10.06.2020. Videokonference par Administratīvo pārkāpumu procesa atbalsta sistēmu 611
27.08.2020. Videokonference par būtiskākajām izmaiņām normatīvajos aktos un Valsts iz-

glītības informācijas sistēmu
551

03.04.2020. Videokonference par valsts budžeta dotācijas izglītojamo brīvpusdienām iz-
lietojumu

500

Vairākas sanāksmes šogad notika tikai MS Teams 
platformā, bet netika translētas tiešraidē. Uzskai-
tītas tikai tās sanāksmes, kuras tika translētas 
tiešraidē.

Pie Covid-19 tiešraidēm uzskaitītas tikai tās, kas 
bija kā atsevišķas sanāksmes un tika veltītas šai 
tēmai. Covid-19 jautājumiem bija veltītas arī vairā-
kas komiteju sēdes.

Videokonferenču ieraksti pieejami LPS vietnē www.
lps.lv, sadaļā “Tiešraides, videoarhīvs – Videoarhīvs”.

• LPS Facebook profils – 2020. gadā LPS profilā 
publicēti 324 ieraksti.

• Sasniegto Facebook lietotāju skaits – ~85 000.

LPS – VID bronzas līmeņa dalībniece

Latvijas Pašvaldību savienība var lepoties, ka ir 
Valsts ieņēmumu dienesta (VID) Padziļinātās sa-
darbības programmas Bronzas līmeņa dalībniece. 
Šajā programmā iekļauj tos uzņēmumus un orga-
nizācijas, kas teicami ievēro finansiālo disciplīnu.
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Māris Pūķis,
LPS vecākais padomnieks, 
Dr. phys., Dr. oec.

Pērn LPS aktīvi piedalījās diskusijā par nākamo 
administratīvi teritoriālo reformu (ATR). Visu 
pašvaldību pārstāvjiem bija iespēja iemūžināt sa-
vus viedokļus Saeimas Administratīvi teritoriālās 
reformas komisijas sēdēs. Izvirzītie jautājumi – 
nomales efekta mazināšana, palīdzība jaunajiem 
centriem, pašvaldību demokrātijas pamatvērtību 
saglabāšana – joprojām ir pamats reformas likumu 
paketes izstrādē un apspriešanā. Satversmes tiesa 

apstiprinājusi LPS atbalstīto viedokli par iedzīvo-
tāju aptauju Ikšķiles novada pašvaldībā, atceļot vi-
des aizsardzības un reģionālās attīstības ministra 
nelikumīgu rīkojumu. Eiropas Vietējo un reģionālo 
varu kongress nosodīja virkni nedemokrātisku val-
dības lēmumu, kas tika pieļauti reformas gaitā.

Arvien pieaug LPS loma Covid-19 krīzes pārva-
rēšanā. Krīze parāda, ka pašvaldību viedoklis par 
briesmām, ko rada pārmērīga koncentrācija un 
centralizācija, ir pareizs. Centrālās slimnīcas ne-
tiek galā bez pašvaldību slimnīcu palīdzības, valsts 
policija – bez pašvaldības policijas palīdzības, paš-
valdību sociālie darbinieki un pašvaldību izglītības 
iestādes iznes krīzes smagumu. Joprojām turpinās 
darbs pie izpratnes veidošanas valdībā, ka sekmī-
gas sadarbības pamatam nepieciešama efektīva 
datu apmaiņa un analīze.

Lāsma Ūbele,
LPS padomniece finanšu un 
ekonomikas jautājumos

Gada svarīgākais un arī laikietilpīgākais darbs man 
saistās ar nākamā gada pašvaldību budžetu.

LPS panāktais:

• Pašvaldībām 2021. gadā tiek garantēti iedzīvo-
tāju ienākuma nodokļa (IIN) ieņēmumi 100% 
apmērā no plānotās prognozes.

• 2021. gadā par 10% palielināta valsts budže-
ta speciālā dotācija pašvaldībām, kura pilnā 
apmērā tiks ieskaitīta pašvaldību finanšu izlī-
dzināšanas fondā (palielinājums no 148 miljo-
niem eiro 2020. gadā līdz 162,9 miljoniem eiro 
2021. gadā).

• Pašvaldībām 2021. gadā par 15% palielināts 
valsts budžeta dotācijas apmērs par katru per-
sonu, kura ievietota veco ļaužu pansionātos un 
centros līdz 1998. gada 1. janvārim (no 5520 
eiro par personu 2020. gadā līdz 6360 eiro par 
personu 2021. gadā).

• Pašvaldībām 2021. gadā līdz 10% samazināts 

pašvaldības budžeta līdzfinansējums pašvaldī-
bu aizņēmumiem pirmsskolas izglītības iestā-
des būvniecības vai paplašināšanas investīciju 
projektiem (2020. gadā – 25%).

• Pašvaldībām 2021. gadā papildus būs pieejami 
aizņēmumi izglītības iestāžu investīciju projek-
tiem, tajā skaitā izglītības iestādēm, kas īsteno 
mākslas, mūzikas vai dejas profesionālās ievir-
zes izglītības programmas, kā arī vienam no-
teiktam prioritāram katras pašvaldības inves-
tīciju projektam, kas atbilst pašvaldības attīstī-
bas programmas investīciju plānam, ar maksi-
mālo pašvaldības aizņēmumu summu 400 000 
eiro apmērā.

• Pašvaldības grāmatvedības uzskaiti par to val-
dījumā esošajiem jūras piekrastes ūdeņiem un 
jūras piekrastes sauszemes daļu varēs uzsākt 
pēc jūras piekrastes joslas pirmreizējās reģis-
trācijas Nekustamā īpašuma valsts kadastra 
reģistrā.

• Grozīti Ministru kabineta 2020. gada 10. no-
vembra noteikumi nr. 671 “Pašvaldību institū-
ciju, finanšu, mantas, tiesību un saistību pārda-
les kārtība pēc administratīvo teritoriju robežu 
grozīšanas vai sadalīšanas”, pagarinot reorga-
nizējamās pašvaldības reorganizācijas plāna 
konstatējumu daļas iesniegšanas termiņu līdz 
2021. gada 1. martam, kā arī precizējot konsta-
tējumu daļā iekļaujamo informāciju.



6

Sanita Šķiltere,
LPS padomniece finanšu un 
ekonomikas jautājumos

Pie nozīmīgākajiem sasniegumiem 2020. gadā 
jāmin tas, ka LPS izdevās nepieļaut nesaprātī-
gu jaunu kadastrālo vērtību apstiprināšanu, ko 
bija izstrādājis Valsts zemes dienests (VZD) un kas 
paredzēja parastiem īpašumiem kadastrālo vērtī-
bu tuvinājumu tirgus vērtībām 100% apmērā, bet 
Premium un ekskluzīvo īpašumu segmentu pat ne-
identificēja, tādējādi tos novērtējot, it kā tie būtu 
pieticīgi īpašumi. Lieti noderēja tas, ka pavasarī 
izdevās pārliecināt Ministru prezidentu un viņš 
uzdeva ne tikai publiskot jaunās kadastrālās vēr-
tības absolūtās summās, bet arī sagatavot viegli 
salīdzināmu un pārskatāmu informāciju par šīm 
jaunajām vērtībām: tematiskās kartes ar katras 
zemes vienības, katras ēkas vidējo kadastrālo vēr-
tību un katra apbūvēta īpašuma pilsētās un ciemos 
kadastrālās vērtības dalījumu ar ēku kvadratūru. 
Diemžēl šīs tematiskās kartes šobrīd ir pieejamas 
tikai ministrijām un pašvaldībām, jo VZD uzskata, 
ka cilvēki katra objekta vidējās kadastrālās vērtī-
bas nespēšot saprast. Tomēr šīs kartes parāda ko 
citu – tajās viegli ieraudzīt, ka VZD jauno kadastrā-
lo vērtību projekts ir brāķis. Piemērus uzskatāmi 
var redzēt LPS vēstules Saeimas Juridiskajai komi-
sijai pielikumā (šeit).

Cerams, ka Saeima noteiks pienākumu šādas te-
matiskās kartes publiskot, pirms sabiedrības vēr-
tējumam tiek nodoti jebkādi projekti, kas skar ka-
dastrālās vērtības.

Tāpat ceram, ka Saeima atbalstīs LPS aicinājumu 
likumā nostiprināt kadastrālās vērtēšanas pa-
matprincipus, vismaz šādus:

– vērtēšanas rezultātam jābūt tādam, lai tā iz-
mantošana visu nodokļu, nodevu un maksā-
jumu, kas tiek reglamentēti tieši vai netieši ar 
normatīvajiem aktiem, aprēķināšanā būtu sa-
mērīga un savstarpēji taisnīga;

– būtiski dažādu īpašumu vērtēšanas rezultātam 
būtu jābūt tieši proporcionālam atbilstoši pie-
derošajam labumam;

– ļoti līdzīgu īpašumu vērtēšanas rezultātam būtu 

jābūt līdzīgam;

– vērtēšanas rezultāta atbilstība tirgus vērtībām 
nevar būt pašmērķis;

– vērtēšanas rezultāta saprātīgums jānodrošina 
arī tirgū nevērtētiem vai grūti vērtējamiem īpa-
šumiem, nodrošinot sabiedrības akceptu šādu 
īpašumu vērtēšanas rezultāta salīdzinājumam 
ar citiem īpašumiem.

Vai šā gada laikā izdosies Valsts zemes dienestu 
pārliecināt par mūsu priekšlikumiem, lielā mērā 
būs atkarīgs no VZD jaunās ģenerāldirektores, bet 
problēmu apjoms pēdējos 20 gados šajā dienestā 
ir tikai audzis.

Pozitīvi vērtējams arī panāktais, ka ministrijas, 
kaut arī nelabprāt, tomēr, šķiet, atzinušas, ka Ne-
kustamā īpašuma nodokļa likumu nevar grozīt 
šauri resoriski daudzos likumprojektos, bet ir jā-
sagatavo visaptveroši grozījumi, izvērtējot šo no-
dokli kompleksi attiecībā uz pilnīgi visām maksā-
tāju grupām. Kā tas ministrijām sekmēsies, rādīs 
šis gads.

LPS kopā ar Saeimas deputātiem Ilzi Indriksoni, 
Janīnu Jalinsku, Ļubovu Švecovu un Igoru Pimeno-
vu pagājušajā gadā bija vienīgie, kas norādīja, ka 
Valsts ieņēmumu dienesta ērtības – sazināties 
ar cilvēkiem tikai un vienīgi elektroniski – ne-
drīkst prevalēt pār cilvēku iespējām, jo diemžēl 
ne visi māk darboties ar elektroniskajiem rīkiem, 
kā arī ne visiem tie ir pieejami (plašāk šeit).

Interesanti, ka arī Saeimas vairākums piekrita šā-
dam viedoklim (24. septembra ārkārtas sēdes tur-
pinājumā 8. oktobrī), jo plenārsēdē tika atbalstīti 
šādi priekšlikumi:

– “personām, kas neveic saimniecisko darbību, ir 
tiesības iesniegt nodokļu deklarācijas un informa-
tīvās deklarācijas elektroniski ar Valsts ieņēmumu 
dienesta darbinieku palīdzību, nekļūstot par Valsts 
ieņēmumu dienesta elektroniskās deklarēšanas 
sistēmas lietotāju. Šādā gadījumā fiziska persona 
apliecina savu piekrišanu datiem, kas atspoguļoti 
Valsts ieņēmumu dienesta sagatavotā elektronis-
kajā deklarācijā, nepieciešamības gadījumā lūdzot 
tos precizēt”;

https://titania.saeima.lv/LIVS13/saeimalivs13.nsf/0/CBBE495FE2F2D9B5C225863E004A0045?OpenDocument
https://lvportals.lv/viedokli/320427-kas-ir-svarigak-vid-ertibas-vai-cilveku-iespejas-2020


– “fiziskās personas, kas neveic saimniecisko dar-
bību, jebkurā brīdī var deaktivizēt Valsts ieņēmumu 
dienesta elektroniskās deklarēšanas sistēmas lieto-
jumu”.

Tomēr pēc tam notika ļoti netipiskais (!): deputā-
te Iveta Benhena-Bēkena (KPV LV) lūdza kopumā 
šo likumprojektu nepieņemt un “atgriezt atpakaļ 
komisijā, jo Saeima nav pieturējusies pie komisijā 
lemtā un ir iebalsoti pretrunīgi priekšlikumi” (pret-
runīgie ir šie iepriekš citētie).

Ko Saeima lems šogad, varam tikai minēt, tomēr 
šķiet nepieņemami, ja viena valsts pārvaldes ie-
stāde drīkstēs ar jebkuru iedzīvotāju sazināties ti-
kai elektroniski, bet šī pati Saeima attiecībā uz ju-
ridiskajām personām, kurām jau kopš 2020. gada 
1. janvāra bija noteikts pienākums sākt lietot ofi-

ciālo elektronisko adresi, tādējādi sazinoties ar 
visu publisko pārvaldi tikai elektroniski, šo pienā-
kumu atlika vēl uz diviem gadiem, lai arī šīs pašas 
juridiskās personas praksē ir nodemonstrējušas, 
ka pārvalda elektronisko saziņu, jo ar VID elek-
troniski komunicē jau gadiem ilgi. Diemžēl LPS 
iebildumi pret šiem grozījumiem Oficiālās elektro-
niskās adreses likumā netika uzklausīti. Nauda par 
sistēmas izveidi ir iztērēta, bet cerētos ietaupīju-
mus pasta korespondences juridiskām personām 
aizvietošanā ar elektronisko saziņu pašvaldības 
diemžēl joprojām nesajutīs.

Atliek tikai cerēt, ka šogad Saeima darbosies sa-
skaņotāk un izvirzīs identiskus noteikumus saziņā 
ar valsts pārvaldi, nevis šķiros pēc iestādēm, kā arī 
respektēs tos iedzīvotājus, kuri objektīvi nemāk 
darboties ar datoriem un viedierīcēm.
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Kristīne Kinča,
LPS padomniece juridiskajos 
jautājumos

Man kā LPS padomniecei juridiskajos jautājumos 
2020. gads, tāpat kā citiem kolēģiem, aizvadīts 
administratīvi teritoriālās reformas ēnā. Lai arī ir 
pieņemts jauns Administratīvo teritoriju un ap-
dzīvoto vietu likums, to pavada skumjas par pro-
cesu, kādā tas notika.

Gada otrā puse pagāja jauna Pašvaldību likuma 
izstrādē. Kaut arī daudzi priekšlikumi nav ņemti 
vērā, tomēr Vides aizsardzības un reģionālās at-
tīstības ministrija (VARAM), uzklausot LPS argu-
mentus, atsevišķos jautājumos spējusi mainīt savu 
viedokli.

Līdz ar šiem lielajiem notikumiem Tieslietu minis-
trija pērn virzīja arī jau daudzus gadus loloto ideju 
par pašvaldību saistošo noteikumu publicēšanu 
oficiālajā izdevumā “Latvijas Vēstnesis”. Līdz-
šinējais LPS uzstādījums, ka visu pašvaldību sais-

tošo noteikumu publicēšana oficiālajā izdevumā 
“Latvijas Vēstnesis” nodrošināma no valsts budže-
ta līdzekļiem, tika sadzirdēts. Sākot ar 2021. gada 
1. janvāri, ja pašvaldības nolems publicēt savus 
saistošos noteikumus oficiālajā izdevumā “Latvi-
jas Vēstnesis”, par to netiks ņemta samaksa.

Pērn arī noslēdzās ilgās diskusijas Saeimā par paš-
valdību informatīvo izdevumu regulējumu. Sa-
eima pieņēma kompromisa redakciju, un kā jau 
“labs kompromiss” tas neapmierina īsti nevienu.

Arī Satversmes tiesa ir bijusi darbīga un pieaici-
nājusi LPS kā pieaicināto personu un lūgusi Paš-
valdību savienības viedokli vairākās lietās, kas 
skar pašvaldības, tajā skaitā lietā par Administra-
tīvo teritoriju un apdzīvoto vietu likuma pieliku-
ma “Administratīvās teritorijas, to administratīvie 
centri un teritoriālā iedalījuma vienības” vairāku 
apakšpunktu atbilstību Latvijas Republikas Sa-
tversmes 1. un 101. pantam, Eiropas vietējo paš-
valdību hartas 4. panta trešajai un sestajai daļai, 
kā arī 5. pantam.

Un, protams, pāri visam – konsultācijas pašvaldī-
bām dažādos jautājumos. Ceru, ka manis sniegtais 
viedoklis ir noderīgs pašvaldību darbā.
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Vineta Reitere,
LPS padomniece juridiskajos 
jautājumos

2020. gadā paveiktais:

Saeima gada nogalē atbalstīja LPS iesniegto 
priekšlikumu Covid-19 infekcijas izplatības pārval-
dības likumā par bāriņtiesu amatpersonām ob-
ligāti piemērojamo paaugstināto kvalifikācijas 
prasību termiņa spēkā stāšanās pārcelšanu par 
pusgadu. LPS aicināja pagaidām ļaut pašvaldī-
bām pašām lemt par konkrētās prasības attieci-
nāšanu vai neattiecināšanu uz bāriņtiesu sastāvu, 
un Saeimas pieņemtajā likumā līdz ar to noteikts, 

ka šīs paaugstinātās kvalifikācijas un darba stāža 
prasības bāriņtiesu amatpersonām var nepie-
mērot līdz 2021. gada 1. jūlijam. Pandēmijas un 
ārkārtējās situācijas laikā prioritāri svarīgāk ir pie-
ņemt operatīvus un kvalitatīvus lēmumus bērnu 
interesēs, ko veic zinoši un pieredzējuši speciālis-
ti, nevis tērēt resursus jautājumiem par bāriņtiesu 
darbinieku iekšējo rotāciju, konkursu rīkošanu vai 
citiem risinājumiem, lai nodrošinātu paaugstināto 
kvalifikācijas prasību izpildi. Tāpēc Pašvaldību sa-
vienība ir gandarīta par Saeimas izpratni un pie-
ņemto lēmumu.

2021.  gadā:

Iecerētā bērnu tiesību aizsardzības sistēmas piln-
veide līdz šim tiek reducēta tikai uz reformām bā-
riņtiesu jomā. Tomēr, kā jau LPS vairākkārt uzsvē-
rusi, nepieciešama vispusīga visas bērnu tiesību 
aizsardzības sistēmas pilnveide, neizraujot no 
tās tikai vienu posmu.

Ināra Dundure,
LPS padomniece izglītības 
un kultūras jautājumos, 
Dr. sc. admin.

Reformas izglītības jomā kopš 2020. gada marta 
norit Covid-19 ēnā, priekšplānā izvirzot uzdevu-
mu – sniegt informāciju pašvaldībām un skolām 
par epidemioloģiskajām prasībām izglītības iestā-
dēm un par skolu darba organizāciju.

Piedaloties valdības Covid-19 vadības grupā, aiz-
stāvam pašvaldību viedokli.

Lai informētu pašvaldības un izglītības iestādes, 
regulāri organizējam tiešsaistes sanāksmes. 
13. martā notika videokonference par ārkārtējās 
situācijas izsludināšanu, un divu dienu laikā to no-
skatījās vairāk nekā 18 000 interesentu, kā arī infor-
mācija nosūtīta visām pašvaldībām un visām izglī-
tības iestādēm neatkarīgi no dibinātāja. 19. marta 
tiešraide par vadlīnijām attālinātā mācību procesa 
īstenošanai vispārīgās un profesionālās izglītības 

iestādēs Covid-19 krīzes situācijā tika veltīta skolu 
direktoriem, pedagogiem un vecākiem. Uzsākot 
2020./2021. mācību gadu, organizētas vairākas at-
tālinātās sanāksmes: par būtiskākajām izmaiņām 
normatīvajos aktos un Valsts izglītības informāci-
jas sistēmas aktualitātēm, par epidemioloģiskās 
drošības prasībām Covid-19 izplatības ierobežo-
šanai izglītības iestādēs un skolu pieredzi mācību 
organizācijai jaunajā mācību gadā un par mācību 
organizācijas modeļiem; priekšlikumi iesniegti Iz-
glītības un zinātnes ministrijai (IZM).

Pašvaldību un skolu intereses tiek pārstāvētas arī 
Saeimas Izglītības, kultūras un zinātnes komi-
sijā, kur, izskatot jautājumu par izglītības iestāžu 
darbību ārkārtējā situācijā – pāreju uz attālinātām 
mācībām –, aktualizējām nepieciešamību Eiropas 
Savienības struktūrfondus pārdalīt informācijas 
tehnoloģiju iegādei skolēniem.

Ārkārtējās situācijas dēļ tika mainīta ierastā kār-
tība, kādā skolēni kārtoja gala eksāmenus. LPS 
uzstāja, ka 9. klašu skolēniem valsts pārbau-
des darbi jāatceļ, izņemot eksāmenu latviešu 
valodā mazākumtautību izglītības programmās, 
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pierādot, ka, organizējot mācības attālināti, dau-
dziem Latvijas skolēniem nav pieejams stabils 
interneta pieslēgums un arī dators, kas samazina 
iespēju apgūt mācību saturu pilnā apjomā.

Lai novērtētu, kāda ir situācija ar izglītības ie
stāžu interneta pieslēgumu un interneta ātru-
mu, LPS aprīlī veica izglītības iestāžu aptauju. 
Tās rezultāti parādīja, ka interneta pieslēgums 
121 izglītības iestādei nav pietiekams, lai nodro-
šinātu pilnvērtīgu darbu, 157 izglītības iestādēm 
tuvumā ierīkots optiskā tīkla kabelis, bet nav gala 
pieslēguma – t. s. pēdējās jūdzes pieslēguma – un 
gandrīz 100 skolas atrodas baltajā zonā, kur nav 
arī optiskā kabeļa vidējās jūdzes pieslēguma. Lai 
aktualizētu jautājumu par elektroniskās sakaru 
infrastruktūras pieejamību lauku teritorijās, 2. un 
14. jūlijā LPS organizēja videokonferences ar Sa-
tiksmes ministrijas un IZM, un Latvijas Valsts radio 
un televīzijas centra projekta “Nākamās paaudzes 
tīkli lauku teritorijās” komandas pārstāvju dalību. 
Par stabila interneta pieejamību izglītības iestā-
dēm un ģimenēm tika nepārtraukti atgādināts arī 
medijos, sanāksmēs ar IZM un Saeimas Izglītības, 
kultūras un zinātnes komisijā. Darbs rezultējies 
ar panākumiem: digitālās transformācijas pamat-
nostādnēs 2021.–2027. gadam ir paredzēts meklēt 
veidus, kā nodrošināt pēdējās jūdzes pieslēgumu 
izglītības iestādēm.

21. jūnijā notika konference “Kvalitatīva izglītī-
ba visiem – pamats sabiedrības ilgtspējīgai at-
tīstībai”, kurā tika secināts, ka izglītības kvalitāte 
ir cieši saistīta ar valsts un katras administratīvās 
teritorijas izaugsmes potenciālu un kvalitatīva iz-
glītībai jābūt visu iesaistīto pušu atbildībai – valsts, 
izglītības iestādes dibinātāja vai īpašnieka, vecāku 
un pašu izglītojamo atbildībai.

No 2018. gada aprīļa līdz 2024. gadam valstī tiek 
realizēts projekts, lai izveidotu izglītības kvalitātes 
monitoringa sistēmu, kas balstās uz statistiskās 
informācijas, salīdzinošo izglītības pētījumu rezul-
tātu, valsts līmeņa izglītojamo sasniegumu un citu 
izglītības iestāžu darba rezultātus raksturojošo rā-
dītāju mērīšanu un analīzi, centralizēto eksāmenu 
rezultātu analīzi un akreditācijas, licencēšanas, kā 

arī pedagogu darbības kvalitātes novērtēšanas in-
formācijas izmantošanu un analīzi. LPS uztur pra-
sību izglītības kvalitātes monitoringa sistēmā 
iestrādāt kritēriju, kā tiks novērtēta katra skolē-
na individuālā izaugsme.

Jauno mācību gadu visas izglītības iestādes uzsā-
ka klātienē, taču, ņemot vērā straujo Covid-19 in-
fekcijas izplatīšanos, valdība no 2020. gada 9. no-
vembra izsludināja visā valsts teritorijā ārkārtējo 
situāciju, nosakot, ka klātienē mācības turpina 
1.–6. klases un attālināti mācības tiek organizē-
tas 7.–12. klasēm. Ārkārtējā situācija pagarināta, 
un mainīti noteikumi arī 1.–6. klasēm. Lai novēr-
tētu, kā mainījusies situācija izglītības iestādēs un 
kāds ir pedagogu un skolēnu nodrošinājums ar in-
formācijas un komunikācijas tehnoloģijām (IKT), 
LPS novembrī un decembra sākumā veica izglītī-
bas iestāžu aptauju (vairāk šeit). Nodrošinot plašu 
publicitāti, bija iespējams aktualizēt jautājumu 
par izglītības iestāžu, pedagogu un skolēnu ne-
pietiekamo nodrošinājumu ar IKT un pievērst 
sabiedrības uzmanību.

29. decembrī LPS organizēja sanāksmi par Digi-
tālās transformācijas pamatnostādnēm 2021.–
2027. gadam, ko vadīja Valsts prezidenta padom-
niece informatīvās telpas un digitālās politikas 
jautājumos Ieva Ilvesa. Par plānotajiem ieguldīju-
miem izglītības jomā informāciju sniedza VARAM, 
Satiksmes un Izglītības un zinātnes ministrija. Nā-
kamā sanāksme notiks janvārī.

Laikā, kad tiek plānotas investīcijas no ES struk-
tūrfondiem 2021.–2027. gadam un ir iespējams 
saņemt finansējumu no Atveseļošanās un no-
turības fonda, svarīgi panākt, lai tiktu novirzīti 
finanšu līdzekļi izglītības iestādēm IKT iegādei 
un modernizācijai un tiktu meklēts veids, kā at-
balstīt tos skolēnus, kas nāk no daudzbērnu un 
maznodrošinātām ģimenēm.

Ārkārtējā situācijā izglītības iestādēm bija un ir jā-
uzņemas atbildība par epidemioloģiskās drošības 
nosacījumu ievērošanu, tajā skaitā par individuālo 

https://www.lps.lv/lv/zinas/lps/6402-lps-skolas-skoleni-un-pedagogi-nav-pietiekami-nodrosinati-ar-nepieciesamo-datortehniku
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aizsardzības līdzekļu (IAL) lietošanu pedagogiem 
un skolēniem. Valdības rīkojums paredzēja, ka ne-
pieciešamos IAL pašvaldības iegādājas patstāvīgi, 
bet LPS panāca, ka rīkojumu pārskata un sejas 
un mutes maskas tiek iepirktas un piegādātas 
centralizēti.

Tā kā mācības 7.–12. klasēm arī turpmāk notiks at-
tālināti, ir svarīgi izglītības iestādes, pedagogus un 
skolēnus savlaicīgi informēt par centralizētajiem 
eksāmeniem un pārbaudes darbiem. 8. janvārī 
LPS organizēs videokonferenci, kurā informēs 
izglītības iestādes par pārbaudes darbu kārtību 
un saturu un uzklausīs pašvaldību viedokli.

Vienlaikus ar attālinātā mācību procesa kvalitātes 
monitoringu un pieejamību izglītības nozarē tur-
pinās reformas – skolu tīkla optimizācija. Valdībā 
apstiprināts informatīvais ziņojums “Par kvalita-
tīvas vispārējās vidējās izglītības nodrošināšanas 
priekšnosacījumiem”, kur tika ņemti vērā LPS 
priekšlikumi, nosakot vidējās izglītības posma 
kvantitatīvos rādītājus.

Tāpat kopā ar Latvijas Izglītības un zinātnes dar-
binieku arodbiedrību panākts, ka IZM apņemas 
atteikties no ieceres samazināt mērķdotācijas ap-
mēru pedagogu darba samaksai par 20%, ja netiks 
izpildīti kvantitatīvie un kvalitatīvie kritēriji. Pa-
redzēts veikt grozījumus MK noteikumos nr. 583 
“Kritēriji un kārtība, kādā valsts piedalās vispārē-
jās izglītības iestāžu pedagogu darba samaksas 
finansēšanā vidējās izglītības pakāpē”.

12. novembrī tika pieņemti un 20. novembrī stājās 
spēkā grozījumi Izglītības likumā, kur panākts, ka 
tiek noteikts deleģējums Ministru kabinetam līdz 
2021. gada 30. janvārim izdot noteikumus par 
attālinātā mācību procesa organizēšanas un īs-
tenošanas kārtību.

Saeimas Izglītības, kultūras un zinātnes komisijā 
panākts, ka tiks veikti grozījumi Izglītības liku-

mā, paredzot, ka sociālo atbalstu pedagogiem 
sniegs arī turpmāk, ja viņi zaudēs darbu izglītības 
iestādes likvidācijas vai reorganizācijas gadījumā, 
kā arī paplašināts sociālā atbalsta saņēmēju loks 
(speciālās izglītības pedagogi, pirmsskolas izglītī-
bas pedagogi un sporta pedagogi (pamatizglītības 
un vidējās izglītības pakāpē), ja tie uz personiska 
uzteikuma pamata izbeidz darba tiesiskās attiecī-
bas.

Daudz kritizēts pedagogu darba samaksas mo-
delis “Nauda seko skolēnam”. Lai pilnveidotu 
jau esošo vai izstrādātu jaunu pedagogu darba 
samaksas modeli, izveidota starpinstitucionāla 
darba grupa, kurā strādā arī LPS un pašvaldību 
pārstāvji. Darba grupai ir uzdevums līdz 4. aprīlim 
izstrādāt pilnveidotu pedagogu darba samaksas 
finansēšanas modeli, un līdz 31. maijam ir jāizvērtē 
pašvaldību savstarpējo norēķinu sistēmas ietekme 
uz izglītības iestāžu tīkla sakārtošanu. Darba gru-
pai līdz 28. februārim jāveic analīze par pašvaldī-
bu finansējumu izmaksām uz vienu izglītojamo un 
noteiktu izglītības izdevumu sadalījumu tiešajās 
un netiešajās izmaksās, kā arī jāizvērtē piemēro-
tākais risinājums informācijas atspoguļošanai par 
kopējo līdzekļu izlietojumu izglītības funkcijai līdz 
izglītības iestāžu līmenim.

Tika panākts, ka ir izstrādāts un valdībā apstip-
rināts konceptuālais ziņojums “Par profesionālās 
izglītības programmu finansēšanu”, kas paredz 
vienotu pieeju profesionālās izglītības programmu 
finansējumam neatkarīgi no dibinātāja.

LPS tika organizētas ikgadējās sarunas ar IZM un 
Kultūras ministriju, kopumā panākot vienošanās. 
Tajā pašā laikā LPS uztur prasību par pirmsskolas 
izglītības iestāžu pedagogu atalgojuma pakāpe-
nisku nodrošināšanu no valsts budžeta arī pedago-
giem, kas strādā ar 1,5–4 gadus veciem bērniem.

Kultūras jomā laba sadarbība notiek ar Kultūras 
ministriju un Latvijas Nacionālo kultūras cen-
tru. Kopā skatīti jautājumi par valsts un pašvaldī-
bu sadarbību vietējo un nacionālo kultūras vērtību 
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saglabāšanā (t. sk. par gatavošanos dziesmu un 
deju svētkiem 2023. gadā un Nemateriālā kultūras 
mantojuma sarakstu), valsts mērķdotācijas sadali 
amatiermākslā un kultūrizglītībā ATR kontekstā, 
jaunajām kultūrpolitikas pamatnostādnēm 2021.–
2027. gadam un saliedētas sabiedrības pamatno-

stādnēm u. c. LPS organizēja pašvaldību dibināto 
muzeju direktoru tiešsaistes sanāksmi, kur kopīgi 
vienojāmies par nepieciešamajiem grozījumiem 
Muzeju likumā. Tika aktualizēts jautājums un 
panākts risinājums par dīkstāves pabalstu pie-
šķiršanu reģionālajām koncertzālēm.

Ilze Rudzīte,
LPS padomniece veselības un 
sociālajos jautājumos

Par un ap Covid-19

Pasaules Veselības organizācija 2020. gada 
11. martā paziņoja, ka Covid-19 ir sasniegusi pan-
dēmijas apmērus, un 12. martā Latvijas Republi-
kas Ministru kabinets nolēma izsludināt visā valstī 
ārkārtējo situāciju.

Situācija veselības aprūpes jomā noteikusi ikdie-
nas darba kārtību. Vissaspringtākais darbs bija 
pirmajā ārkārtējās situācijas periodā pavasarī, kad 
atbilstoši valdības lēmumiem un epidemiologu 
noteiktajiem ierobežojumiem bija jāpieņem ātri 
lēmumi, nezinot situācijas attīstības scenāriju un 
iedzīvotāju reakcijas un vajadzības.

Lai nodrošinātu informāciju un atbalstu pašvaldī-
bām, organizējām videokonferences par aktuālo 
veselības nozarē, sociālo pakalpojumu un sociālās 
palīdzības nodrošināšanu, sociālās aprūpes centru 
darbību atbilstoši epidemioloģiskās drošības prasī-
bām. Sadarbībā ar Rīgas pilsētas Labklājības depar-
tamentu un nevalstiskajām organizācijām notika 
videokonference “Vardarbība ģimenēs ārkārtējās 
situācijas laikā: tendences un risinājumi”, kas ļāva 
iepazīties ar pašvaldību pieredzi un praktiskiem eks-
pertu ieteikumiem darbā ar vardarbības upuriem.

Notikušas darba tikšanās par dažādiem konkrē-
tiem jautājumiem, piemēram, par rīcību, ja vecāks 
saslimst ar Covid-19 un bērni jāievieto institūcijā, 
par personu nodrošināšanu ar pārtiku un pirmās 
nepieciešamības precēm, par Veselības inspekci-
jas pārbaudēm sociālās aprūpes centros u. c.

LPS iesaistījusies valsts nodrošināto individuālās 
aizsardzības līdzekļu piegāžu plānošanā, infor-
mācijas apzināšanā, īpaši attiecībā uz sociālās 
aprūpes centriem. Pavasarī LPS nodrošināja in-
formatīvo un administratīvo atbalstu pašvaldību 
vajadzību apzināšanā un piegāžu organizēšanā, lai 
nodrošinātu uzņēmuma “BaltCap” ar sadarbības 
partneriem dāvināto individuālo aizsardzības lī-
dzekļu piegādi 70 pašvaldībām 125 000 eiro vēr-
tībā.

Dzīve neapstājas ar Covid

2020. gada 29. janvārī sadarbībā ar Labklājības mi-
nistriju (LM) un Valsts bērnu tiesību aizsardzības 
inspekciju tika organizēta videokonference “Bēr-
na labāko interešu nodrošināšana pašvaldībās” 
ar mērķi aktualizēt situāciju un izaicinājumus bēr-
nu tiesību aizsardzības jomā Latvijā.

4. jūnijā sadarbībā ar Pārresoru koordinācijas cen-
tru (PKC) notika videokonference “Multimodālā 
intervences programma STOP 4–7 bērniem ar 
uzvedības problēmām”. PKC iezīmēja prevenci-
jas sistēmas attīstības uzdevumus un plānus, kā 
arī iepazīstināja pašvaldību speciālistus ar pirmo 
pieejamo programmu – agrīnās intervences mul-
timodālo programmu STOP 4–7 pirmsskolas vecu-
ma bērniem ar uzvedības problēmām.

Gatavots un sniegts LPS viedoklis Satversmes 
tiesai par pabalsta garantētā minimālā ienākumu 
līmeņa nodrošināšanai, trūcīgas personas ienā-
kumu līmeņa un valsts sociālā nodrošinājuma pa-
balsta apmēra atbilstību Satversmei. Satversmes 
tiesas spriedumi pieprasīja veikt būtiskas izmai-
ņas sociālās drošības sistēmas sniegtajā atbalstā 
iedzīvotājiem, līdz ar to gada otrajā pusē notika 
ļoti aktīvas diskusijas un intensīvs darbs pie ne-
pieciešamajiem grozījumiem normatīvajos aktos, 
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organizējām tikšanās un viedokļu apmaiņu ar LM 
speciālistiem.

Labklājības ministrija plānoja virzīt grozījumus li-
kumā “Par valsts sociālo apdrošināšanu” un no 
2021. gada pašvaldību sociālajiem dienestiem pa-
redzēt jaunu funkciju: ja pašnodarbinātās perso-
nas, autoratlīdzības saņēmēja vai mikrouzņēmu-
ma nodokļa maksātāja deklarētie mēneša ienāku-
mi ir mazāki par valstī noteikto minimālo algu (no 
šā gada – 500 eiro) un attiecīgi nebūtu jāveic mi-
nimālā sociālās apdrošināšanas iemaksa, pārbau-
dīt, vai norādītie ienākumi atbilst personas faktis-
kajiem ienākumiem. LPS vēstulē Saeimai un LM 
norādīja, ka, atbalstot šādus grozījumus, pašvaldī-
bu sociālajiem dienestiem tiktu noteikta nodokļu 

nomaksas kontroles funkcija, kas nav samērīga un 
pilnvērtīgi īstenojama, un aicināja rast citu efektī-
vu risinājumu, kā novērst dažādo nodokļu režīmu 
izņēmuma modeļa izmantošanu nodokļu optimi-
zācijas nolūkā, neparedzot sociālajiem dienestiem 
neadekvātas un to darba pamatbūtībai nerakstu-
rīgas funkcijas, kas vienlaikus palielina administra-
tīvo slogu. LPS informēja sabiedrību, pašvaldības 
un arī sociālās jomas nevalstiskās organizācijas, 
un sabiedrības aktīvas iesaistes rezultātā valdība 
atkāpās no ieceres paredzēt jaunu funkciju sociā-
lajiem dienestiem.

Uzsākta projekta “Cienīgs darbs sociālās jomas 
darbiniekiem Latvijā” īstenošana: pērn notika at-
klāšanas konference un vairāki vebināri un semināri.

Aino Salmiņš,
LPS padomnieks 
tautsaimniecības jautājumos

Raksturojot LPS Tautsaimniecības komitejas dar-
bu 2020. gadā, jāatzīmē, ka daudziem izaicināju-
miem korekcijas veica Covid sērga, tomēr minimā-
lais apjoms, par ko panācām vienošanos sarunās 
ar Satiksmes ministriju (SM) 2020. gada 14. maijā 
un ar Ekonomikas ministriju 3. septembrī, tika iz-
pildīts.

Sabiedriskais transports: pakalpojumiem no-
teikts minimālais apjoms

• Atbilstoši SM un LPS protokolam panācām, ka 
sabiedriskā transporta pakalpojumiem kom-
pensēti nepieciešamie papildu izdevumi 14,5 
miljonu apmērā, kas saistīti ar Covid-19 krī-
zi, pretējā gadījumā gada nogalē sabiedriskā 
transporta pakalpojumi tiktu pārtraukti.

• Panācām, ka, izdarot grozījumus Sabiedriskā 
transporta pakalpojuma likumā, beidzot defi-
nēts minimālais pakalpojumu apjoms, kas ie-
robežos iespēju FM manipulēt ar sabiedriskā 
transporta pakalpojumu bāzi atbilstoši budže-

ta iespējām. Tādējādi panākts, ka sabiedriskā 
transporta pieejamība vismaz minimālā apjo-
mā tiks nodrošināta.

• LPS atbalstīja “Vidzemes plānošanas reģiona” 
iniciatīvu par iespēju veikt pārvadājumus pēc 
pasažieru pieprasījuma, un rezultātā Sabied-
riskā transporta pakalpojuma likumā veiktie 
grozījumi dod uzdevumu Ministru kabinetam 
līdz 2021. gada 30. novembrim iesniegt Saei-
mai likumprojektu, kas paredz pasažieru pārva-
dājumu pakalpojumu sniegšanu pēc pasažieru 
pieprasījuma. Esam gandarīti par “Vidzemes 
plānošanas reģiona” milzīgo darbu un neatlai-
dību šīs aktivitātes ieviešanā.

Būvniecība: precizēta būvniecības procesa da-
lībnieku kompetence, vienkāršotas procedūras 
vienkāršākām būvēm

• Sadarbībā ar Ekonomikas ministriju esam pa-
nākuši, ka grozījumos Būvniecības likumā 
definēta katra būvniecības procesa dalībnie-
ka kompetence, kas nodrošina būvniecības 
kvalitāti un būves atbilstību normatīvo aktu 
prasībām. Jāuzsver, ka atbilstoši grozījumiem 
likumā būvvalde atbildēs par būvniecības ad-
ministratīvā procesa tiesiskumu, bet neatbildēs 
par būvniecības procesa (būvprojektēšanas do-
kumentācijas un būvdarbu) satura kvalitāti un 
atbilstību normatīvo aktu prasībām, kā arī par 
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sabiedrības interešu aizsardzību būvniecības 
procesā, t. sk. trešo personu aizsardzību.

• Vispārīgos būvnoteikumos un Ēku būvnotei-
kumos tiks vienkāršota ēku vai to daļu atjau-
nošanas un pārbūvju saskaņošana, pārskatot 
noteiktās procedūras (tajā skaitā pieņemšanu 
ekspluatācijā). Pirmās grupas ēkas, kā arī vien-
stāva otrās grupas palīgēkas varēs atjaunot un 
pārbūvēt bez projekta ieceres, ja netiek mainīts 
lietošanas veids un būvapjoms. Turpmāk vaja-
dzēs tikai paskaidrojuma rakstu, lai ierosinātu 
arī otrās un trešās grupas ēkas atjaunošanu 
(līdz šim bija nepieciešama ēkas fasādes aplie-
cinājuma karte, būvatļauja) un nojaukšanu.

• Pēc gandrīz trīs gadu kopīgas cīņas ar Rīgas 
būvvaldi pret valsts ierēdniecību panācām, ka 
MK 2014. gada 19. augusta noteikumos nr. 499 
“Noteikumi par būvinspektoriem” beidzot tiks 
noteikts, ka būvinspektora vai būvinspekto-
ra palīga amata pienākumu pildīšanu iekļaus 
praktiskā darba pieredzē, kas dos iespēju būv-
inspektora palīgam pretendēt uz būvinspekto-
ra tiesību iegūšanu. Regulējums kaut daļēji ļaus 
samazināt būvinspektoru deficītu valstī.

Mājokļu politika: saglabāta pašvaldību auto-
nomija pašvaldības īres dzīvokļu jomā, arī ban-
kām tiks noteikta atbildība par parādu piedziņu 
dzīvojamajā fondā, valsts pēc 12 gadu pārtrau-
kumu atsāk pabalstu izmaksu denacionalizēto 
namu īrniekiem, atvieglotas procedūras

• Dzīvojamo telpu īres likumā ielobējām atseviš-
ķu sadaļu “Pašvaldībai piederošu vai tās nomā-
tu dzīvojamo telpu izīrēšana”, kur paredzētas 
pašvaldību tiesības noteikt īres maksu pašval-
dību dzīvojamā fondā; īres līgumiem noteikti 
termiņi.

Mums izdevās noraidīt priekšlikumus, kas iero-
bežotu pašvaldību tiesības rīkoties ar sev pie-
derošajām dzīvojamām telpām. Ja iesniegtos 
priekšlikumus atbalstītu, tad pašvaldības ne-
varētu izdot saistošos noteikumus, kuros pa-
redzētu īres maksas noteikšanas principus un 
noslēdzamo īres līgumu termiņus. Tāpat paš-
valdības nevarētu paaugstināt īres maksu tikai 
ar pašvaldības paziņojumu, bet tām vajadzētu 
par to vienoties ar katru īrnieku.

Pašvaldības dome savos saistošajos noteiku-
mos drīkstēs noteikt nosacījumus un kārtību, 

kādā pašvaldībai piederošas vai tās nomātas un 
izīrētas dzīvojamās telpas īrnieks neatkarīgi no 
tā, vai viņš atzīts par tiesīgu saņemt palīdzību 
atbilstoši normatīvajam aktam par palīdzību 
dzīvokļa jautājumu risināšanā, var prasīt jauna 
dzīvojamās telpas īres līguma noslēgšanu, kā 
arī nosaka termiņu, uz kādu slēdzams dzīvoja-
mās telpas īres līgums, bet ne uz ilgāku laiku kā 
10 gadi.

Pašvaldību īres līgumu reģistrācija zemesgrāma-
tā nebūs obligāta, bet tā kalpos tikai kā papildu 
opcija mehānismam bezstrīdus parāda piedziņai.

• Sadarbībā ar Ekonomikas ministriju Civilpro-
cesa likuma 628. panta pirmā daļa papildināta 
ar 2.1. punktu, nosakot, ka no naudas, kas sa-
ņemta par pārdoto ar ķīlu apgrūtinātu nekusta-
mo īpašumu, pēc sprieduma izpildes izdevumu 
segšanas, kas saistīti ar nekustamā īpašuma 
pārdošanu, noteiktajā prioritārajā secībā ap-
mierināmi arī prasījumi par maksājumiem par 
šo nekustamo īpašumu, kas saistīti ar obligāti 
veicamo un citu pārvaldīšanas darbību veikša-
nu dzīvojamā mājā, maksājumiem uzkrājumu 
fondā, maksājumiem par dzīvojamās mājas uz-
turēšanai nepieciešamajiem pakalpojumiem, 
bet ne vairāk kā 5% apmērā no naudas, kas 
saņemta par šo nekustamo īpašumu. Šādā vei-
dā tiek nodrošināta dzīvokļu īpašnieku un paš-
valdību tiesību aizsardzība, jo tieši viņi ir tie, 
kas spiesti hipotekāro devēju vietā apmaksāt 
parādus, kuri attiecas uz pārvaldīšanas izdevu-
miem. Beidzot parādu atgūšanas procesā sais-
tībā ar dzīvokļu ekspluatāciju tiks iesaistītas arī 
bankas. Jāatzīmē, ka likumprojekts pieņemts 
otrajā lasījumā un grozījumi varētu stāties spē-
kā tikai 2024. gadā.

• Pēc vairākām diskusijām Saeimā pēc 12 gadu 
pauzes 2021. gadā budžetā paredzēts atsākt 
izmaksāt pabalstus par dzīvojamo telpu atbrī-
vošanu denacionalizēto namu īrniekiem.

• Sadarbībā ar Ekonomikas ministriju grozīju-
mos Dzīvojamo māju pavaldīšanas likumā Sa-
eimā trešajā lasījumā ir atbalstīts priekšlikums, 
kas paredz jaunu obligāto pārvaldīšanas dar-
bību – dzīvojamās mājas energoefektivitātes 
uzlabošanas nodrošināšanu. Tas nozīmē, ka 
lēmumus par energoefektivitātes uzlabošanu, 
t. sk. siltināšanu dzīvokļu īpašumos nesadalītās 
dzīvojamās mājās, varēs pieņemt ar vairākuma 
kopīpašnieku balsu, nevis ar visu kopīpašnieku 
piekrišanu, kā tas ir šobrīd.
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Andris Akermanis,
LPS padomnieks enerģētikas 
jautājumos, Dr. chem.

Darba virzieni 2020. gadā bija pašvaldību interešu 
saskaņošana (vai nesaskaņošana) likumdošanas 
un normatīvo dokumentu jomā un LPS pārstāvē-
šana vairākās organizācijās.

• Sabiedrisko pakalpojumu regulēšanas komisi-
jas Konsultatīvajā padomē rosināju siltumap-
gādes tarifu noteikšanā atteikties no pastāvo-
šās visu siltumtarifu apstiprināšanas un pāriet 
uz līmeņatzīmju noteikšanu.

• Ekonomikas ministrijas (EM) Valsts enerģētis-
kās krīzes centrā tika skatīta iespējamā Covid 
ietekme uz siltumapgādi valstī.

• Nacionālā enerģētikas un klimata plāna 2021–
2030 padomē tika skatīts EM sagatavotais 
plāns iesniegšanai Eiropas Komisijai.

• Likumdošanā tiku skatījis un saskaņojis (vai 
nesaskaņojis) MK piedāvātos grozījumus liku-
mos – grozījumus Enerģētikas likumā, Energo-
efektivitātes likumā, Elektrības nodokļa liku-

mā, Energoefektivitātes likumā un Ēku energo-
efektivitātes likumā.

• Skatīti normatīvo aktu (MK noteikumu) pro-
jekti – visvairāk par dzīvojamo un valsts ēku 
energoefektivitātes paaugstināšanu (ar Altum 
finansējumu) –, kā arī EM sagatavotie MK no-
teikumi un noteikumu grozījumi par energo-
efektivitāti, Ēku energoefektivitātes noteiku-
mi un minimālās ēku energoefektivitātes pra-
sības, Sabiedrisko pakalpojumu licencēšanas 
noteikumi un par centralizētās siltumapgādes 
turpmāko attīstību un atjaunojamo resursu lie-
tošanu.

• Gatavoju priekšlikumus enerģētikas jomā Na-
cionālajam attīstības plānam 2021–2027 un 
Nacionālajam enerģētikas un klimata plānam 
2021–2030, kas tika apstiprināts plāna padomē 
MK vadībā iesniegšanai Eiropas Komisijai.

• Par iespējamiem tuvākās un tālākās nākotnes 
darbiem: var droši prognozēt, ka jau drīzumā 
Latvijai nāksies pildīt ES zaļā kursa uzdevumus, 
kas mums varētu radīt diezgan lielus sarežģī-
jumus, – zaļās enerģijas izmantošanu gan sil-
tumapgādē un elektroenerģijas ražošanā, gan 
sabiedriskajā un citā transportā. Paredzams, ka 
stipri pieaugs ēku energoefektivitātes prasības. 
Tas viss tiks vispirms atspoguļots likumdošanā, 
kam sekos prasības ievērot dzīvē.

Andra Feldmane,
LPS padomniece 
uzņēmējdarbības jautājumos, 
Dr. oec.

LPS uzņēmējdarbības tīkla darbība Covid ēnā

Šajā laikā vēl asāk iezīmējas jautājums par reģio-
nālās attīstības pamatnosacījumiem un kā veici-
nāt vietējo ekonomiku, kā atbalstīt savus uzņēmu-
mus. Jāņem vērā, ka ekonomiskā modeļa maiņai 
jāatbilst klimata izmaiņu un aprites ekonomikas 
izaicinājumiem. Tāpat Valsts pārvaldes iekārtas 
likums paredz, ka ik pa pieciem gadiem jāpārvēr-
tē savas kapitālsabiedrības un kapitāldaļas. Covid 

laikā un ņemot vērā zaļā kursa uzstādījumus, vēl 
krasāk izvirzās jautājums: kādas būs strukturālās 
reformas asas konkurences apstākļos starp val-
stīm, un kā izdzīvot un panākt, ka gan Rīgas, gan 
reģionu iedzīvotājiem algas būtu līdzvērtīgas ve-
cajām ES dalībvalstīm.

Papildus ieteikumiem un iebildumiem par dažā-
diem MK noteikumiem īpaša uzmanība tika pie-
vērsta skaidrojumiem, ar kādiem nosacījumiem 
pašvaldības var piešķirt valsts atbalstu komersan-
tiem, ievērojot de minimis atbalsta apjomus, un 
kurā brīdī ir jārunā par konkurences kropļošanu 
un investora principa nodrošināšanu. Tāpat dar-
ba grupās LPS uzsvērusi, ka nedrīkst pieļaut ie-
priekšējo kļūdu, kad Covid-19 krīzes rezultātā vai-
rākiem uzņēmumiem nebija iespējams atjaunot 
darbību un daudzi cilvēki bija spiesti emigrēt uz 
vecajām dalībvalstīm, kur ir vairākas reizes lielāks 



atalgojums nekā Latvijā. Esam uzsvēruši, ka šajā 
situācijā svarīgi apzināties, ka pavisam tuvā nā-
kotnē šo cilvēku Latvijai pietrūks un tāpēc ir jābūt 
risinājumam. Pastāv liels risks, ka patlaban darbu 
zaudējušie varētu emigrēt tad, kad pēc Covid-19 
pandēmijas atvērs valstu robežas.

Jaunais ES fondu plānošanas periods un darbs 
ar Eiropas zaļā kursa un nozaru ministriju stra-
tēģijām un pamatnostādnēm

2019. gada 11. decembrī Eiropas Komisija nāca 
klajā ar paziņojumu “Eiropas zaļais kurss” un pozi-
cionējusi to kā jaunu Eiropas Savienības izaugsmes 
stratēģiju. Latvija ir apņēmusies izpildīt ambicio-
zos mērķus vairākās jomās, kas nozīmē nepiecie-
šamību kritiski izvērtēt valdības nosprausto kursu 
2030. gada programmās un vietējo un reģionālo 
pašvaldību iespējas pielāgot prasības pakalpoju-
miem un infrastruktūrā. Viens no piemēriem būtu 
šāds: Latvijā līdz 2021. gada 2. augustam ir jāpār-
ņem Eiropas Padomes direktīva 2019/1161, kas 
uzliek par pienākumu stimulēt pieprasījumu pēc 
tīriem nulles emisijas transportlīdzekļiem un paš-
valdībām un valstij iegādāties sabiedriskos auto-
transporta pakalpojumus, t. sk. atkritumu (sadzī-
ves) savākšanas pakalpojumus, kas kā alternatīvo 
degvielu izmanto elektrību un ūdeņradi. Ņemot 
vērā augošo pieprasījumu pēc nulles emisijas ma-
šīnām un lai izvairītos no tā, ka Latvijas nodokļu 
maksātāju nauda pilnībā aiziet uz Eiropas lielajām 
autorūpnīcām, jautājums: vai nebūtu lietderīgi 
Ekonomikas ministrijas ekonomikas stabilizācijas 
plānā paredzēt atbalstu šādu biznesu attīstībai? 
Viens no risinājumiem būtu pilotprojekta veidā at-
balstīt noteiktu pašvaldību kapitālsabiedrību ino-

vācijas iepirkumus, un inovatīvais iepirkums būtu 
nozīmīgs papildu resurss pētniecības, attīstības 
un inovācijas finansēšanai tieši Latvijas uzņēmu-
miem.

LPS piedāvājums ir veicināt daudzlīmeņu partne-
rību kā priekšnoteikumu zaļā kursa īstenošanai – 
paaugstināt vietējo un reģionālo pašvaldību lomu 
2030. gada ES programmas mērķu sasniegšanā un 
īstenošanā. Tas nozīmē dialogu un aktīvas konsul-
tācijas, un šajā partnerības izpratnē pašvaldībām 
vajadzētu sajust atbalstu, lai attīstītu projektus 
ar Latvijas zinātnieku komandām un sazinātos ar 
dažādām ieinteresētajām pusēm ar mērķi izveidot 
spēcīgu un ilgstošu sadarbības platformu pilna cik-
la inovācijas procesam gan enerģētikā, gan trans-
portā, gan aprites ekonomikā un īpašu uzmanību 
pievērst zaļās enerģijas industriālām zonām, kas 
tuvākajā laikā būs viens no svarīgākajiem jautāju-
miem un viena no pamatprasībām uzņēmējiem.

LPS rosina piešķirt līdzekļus un palielināt atbalstu 
zaļā kursa investīcijām, zaļām industriālajām teri-
torijām un inovāciju attīstībai tieši pašvaldībās un 
sabiedriskā pakalpojuma sniedzējiem. Nedrīkst 
veidoties situācija, kad pašvaldības ir spiestas ie-
pirkt trīs reizes dārgākas tehnoloģijas, jo ar kon-
krētu likumu vai MK noteikumu vietējām un re-
ģionālajām pašvaldībām tiek pateikts, ka jāīsteno 
2030. gada zaļā kursa mērķi, bet tajā pašā laikā 
liegta iespēja ar ES programmām izveidot labvēlī-
gu institucionālo vidi visos pārvaldes līmeņos.

LPS piedāvā raudzīties uz cilvēkkapitāla saglabā-
šanu Rīgā (metropoles attīstības potenciāls) un 
pašvaldībās caur reģionālām inovācijām un nišas 
pakalpojumiem, kur efektīvi tiktu izmantoti reģio-
nā esošie resursi.

15

Ivita Peipiņa,
LPS padomniece reģionālās 
attīstības jautājumos

LPS visu 2020. gadu aktualizēja reģionālo jautā-
jumu, un tagad tas atspoguļojas trīs “vietās”.

• NAP2027 ir Latvijas Nacionālais attīstības 
plāns 2021.–2027. gadam, kas apstiprināts Sa-
eimā 2020. gada 2. jūlijā. Pēc ilgā izstrādes un 
saskaņošanas procesa un iebildumiem visās 
instancēs tikai Saeimā izdevās pierādīt un ie-
kļaut reģionālo attīstību kā ceturto stratēģisko 
mērķi NAP2027: “Reģionālā attīstība ir pamats 
valsts ilgtermiņa līdzsvarotai izaugsmei. Pa-
nāksim reģionu potenciālu attīstību un sociāl-
ekonomisko atšķirību mazināšanos, uzlabojot 
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uzņēmējdarbības vidi, ar lielāku prasmi izmanto-
jot katram reģionam raksturīgos resursus, veici-
not katram reģionam raksturīgo specializāciju un 
kompetences, kā arī radot apstākļus jaunu darba 
vietu un pakalpojumu izveidei, lai reģionu terito-
riju pievilcība un spēja aktīvāk piedalīties valsts 
vispārējā ekonomikas izaugsmē nodrošinātu ie-
dzīvotāju labklājību.” Tas uzliek par pienākumu, 
veidojot shēmu ES fondu ieviešanai, ņemt vērā 
šo komponenti.

• Administratīvi teritoriālā reforma – zaudē-
jums, taču ir arī daži ieguvumi šajā procesā. Pēc 
neatlaidīgiem atgādinājumiem un iebildumiem 
Administratīvo teritoriju un apdzīvoto vietu li-
kumā ierakstīts, ka tiek veidoti administratīvie 
diemžēl, bet tomēr reģioni. Tika aktualizēta 
reģionu loma, arī daudz runāts un pierādīts, 
cik daudz jau tagad paveic plānošanas reģioni 
un ka to kapacitāte un loma reģionu attīstībā ir 
jāstiprina un jānovērtē, jādod iespēja attīstīties 
un veidot iekšējo reģionālo sadarbību. Šobrīd 
VARAM ir iesniegusi Ministru kabinetā koncep-
tuālo ziņojumu par šo jautājumu.

• Valsts prezidents Egils Levits iesniedza Saeimai 
savu pirmo sagatavoto likumprojektu – Latvie-
šu vēsturisko zemju likumu. Tā mērķis ir uztu-
rēt un stiprināt dažādas vietējās kultūras vērtī-
bas vēsturiskajās zemēs un uzdod par pienāku-
mu rast praktisku atbalstu to izpētei.

Līdzdalības budžets pašvaldībās: informatīvā zi-
ņojuma izskatīšanā Ministru kabinetā pretstatā 
VARAM tika pierādīts, ka šis budžets nevar būt obli-
gāts, un tapa šāds protokollēmums. MK 12.05.2020. 
sēdes protokola nr. 32 22. § “Konceptuāls ziņojums 
“Par līdzdalības budžeta ieviešanu Latvijā”” paredz: 
“1. Pieņemt iesniegto rīkojuma projektu. Vides aizsar-
dzības un reģionālās attīstības ministrijai precizēt rī-
kojuma projektu un konceptuālo ziņojumu, paredzot, 
ka nākotnē līdzdalības budžeta ieviešana attieksies 
uz visām pašvaldībām, bet sākotnēji līdzdalības bu-
džeta ieviešana ir brīvprātīga, un iesniegt precizēto 
rīkojuma projektu un konceptuālo ziņojumu Valsts 
kancelejā.” Diemžēl likumprojektā “Likums par paš-
valdībām” VARAM šo lēmumu nav ņēmusi vērā.

Sandra Bērziņa,
LPS padomniece vides 
aizsardzības jautājumos

2020. gads pagājis ES zaļā kursa zīmē, tādēļ da-
bas un vides aizsardzības jautājumiem pievērsta 
arvien lielāka uzmanība. Aizvadītajā gadā turpi-
nājies darbs pie vides politikas plānošanas doku-
mentu izstrādes. Tā, piemēram, apstiprināts Gaisa 
piesārņojuma samazināšanas rīcības plāns 2020.–
2030. gadam, kura izstrādes gaitā LPS īpašu uz-
manību pievērsa šajā plānā paredzēto pašvaldības 
atbildībā esošo darbību īstenošanai nepiecieša-
majam papildu finansējuma apjomam un tā iespē-
jamajiem avotiem. Izvirzītie mērķi dabas un vides 
aizsardzības, kā arī klimata jomā ir ambiciozi, un 
to sasniegšanai būs nepieciešami milzīgi līdzek-
ļi, tādēļ sistēmiska un visaptveroša plānošana lī-
dzekļu sadalē ir ļoti būtiska, kam LPS pievērš lielu 
uzmanību. Piemēram, pēc LPS iniciatīvas Latvijas 
Vides aizsardzības fonda atbalstāmo darbību lokā 

iekļauti pašvaldību darbi, kuru īstenošana ir pa-
redzēta vides politikas plānošanas dokumentos, 
ja tur kā iespējamais finansējuma avots ir minēts 
Latvijas Vides aizsardzības fonds. Finanšu jautā-
jums kā viens no būtiskākajiem ir akcentēts arī Vi-
des politikas pamatnostādņu 2021.–2027. gadam 
izstrādes darba grupā, kurā kā dalībnieks iekļauts 
arī LPS pārstāvis.

LPS pārstāvis tika iekļauts arī darba grupā, kura 
visa gada garumā strādāja ar jautājumiem par 
kompensāciju par saimnieciskās darbības iero-
bežojumiem īpaši aizsargājamās dabas terito-
rijās un mikroliegumos sistēmas uzlabošanu. 
Sagatavotajā darba grupas ziņojumā iekļauts 
LPS priekšlikums par būvniecības aizliegumu 
kompensāciju – zemes atpirkšanu apdzīvotās 
vietās (pilsētās un ciemos), ja tiek izveidots mik-
roliegums vai ja tiek veidotas jaunas īpaši aizsar-
gājamās dabas teritorijas, kā arī pārskatot esošo 
teritoriju ierobežojumus gadījumos, ja kā galve-
nā izmantošana noteikta apbūve, taču noteikto 
aprobežojumu dēļ apbūve ir aizliegta. Līdz šim 
kompensācijas par būvniecības aizliegumu nav 
bijušas paredzētas.
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Attiecībā uz normatīvu aktu projektiem dabas 
un vides aizsardzības jomā sadarbība ar VARAM 
ir konstruktīva, vairumā gadījumu LPS atzinumos 
iekļautie iebildumi un priekšlikumi tiek ņemti vērā, 
piemēram, MK noteikumu projektā “Kārtība, kādā 
novērš, ierobežo un kontrolē gaisu piesārņojošo 
vielu emisiju no sadedzināšanas iekārtām”, kā arī 
grozījumos likumā “Par zemes dzīlēm”, kur likum-
projekta saskaņošana joprojām turpinās, taču ir 

panākta vienošanās par pašvaldību nosacījumiem, 
kas obligāti ievērojami zemes dzīļu izstrādātājam. 
Tāpat kopdarbībā ar pašvaldībām laba sadarbība 
ar VARAM ir izveidojusies attiecībā uz īpaši aizsar-
gājamo dabas teritoriju individuālo aizsardzības un 
izmantošanas noteikumu saskaņošanu, ņemti vērā 
pašvaldību priekšlikumi, piemēram, par aizsargā-
jamo ainavu apvidus “Veclaicene” individuālajiem 
aizsardzības un izmantošanas noteikumiem.

Sniedze Sproģe,
LPS padomniece lauku 
attīstības jautājumos

Atkritumu apsaimniekošanas jomā – sarežģīts 
reformu laiks. Ja reformām būtu skaidrs mērķis un 
kopā meklētu risinājumus, kā to sasniegt, tad liela 
ticība, ka tās izdotos, bet žēl, ka šis nav tas gadī-
jums! Atkritumu apsaimniekošanas valsts plāns 
tiek veidots steigā, iesākumā pat nekonsultējoties 
ar reģionu profesionāļiem un poligonu īpašnie-
kiem, un tik daudz laika un enerģijas jāpatērē, lai 
izmainītu nesaprotamās, pat neloģiski ierakstītās 
lietas. Rezultāts būs redzams janvārī. Jaunā gada 
izaicinājums Rīgai un Pierīgai – dalīti sākt vākt bio-
loģiski noārdāmos atkritumus.

Lauku attīstības jomā – plānu apspriešana nāka-
majam plānošanas periodam. Galvenie izaicinā-
jumi vēl priekšā: jāspēj izmantot pasākumus savu 
novadu un pilsētu iedzīvotāju labā Eiropas zaļā 
kursa, energoefektivitātes, aprites ekonomikas 
un citās jomās. Sarunas par drošas un atpazīsta-
mas pārtikas ražošanu un zaļākiem iepirkumiem 
ir smagas un lēnas, bet virzās. Šeit galvenais ir 
saprast, kādas prioritātes patiešām var ievirzīt šo 
pasākumu projektos.

Zivsaimniecības un piekrastes attīstības jomai 
par labu pārdalīts Eiropas Jūrlietu un zivsaimnie-
cības fonda finansējums, un pašvaldības kopā ar 

vietējām rīcības grupām gatavo projektus.

Mežu apsaimniekošanas jomā turpinājām iesāk-
to – izglītošanu un ekspertu zināšanu pārnesi gud-
rākai saimniekošanai pašvaldību mežos un parkos. 
Šogad projektos izdevās kopā ar pašvaldībām pa-
veikt vēl dažas labas lietas: izmantojām datos bal-
stītu pieeju, lai izanalizētu, ko meža nozare pienes 
teritorijai, kā arī izveidojām videomateriālus – par 
ekspertu un praktisko darbu pieredzi parku un 
meža apsaimniekošanā. Ikviens ar to var iepazīties 
un novērtēt LPS BLIS un YouTube kontā šeit un šeit.

Dzīvnieku aizsardzības jomā daudz stundu pava-
dīts diskusijās par mājas (istabas) dzīvnieku reģis-
trāciju, datubāzes uzlabojumiem un datu izmanto-
šanu kontrolei, kā arī par dzīvnieku patversmēm. 
Tik grūti vienoties, kādas uzturēšanas izmaksas 
sedzamas no publiskā budžeta, kā nepieļaut ne-
kontrolētu dzīvnieku pavairošanu, atsavināšanu, 
lai dzīvnieku īpašnieki/turētāji netiktu maldināti 
par suņu veselību un lai varētu no pašvaldību puses 
izsekot no budžeta apmaksātajiem dzīvniekiem!

Esmu gandarīta, ka man ir iespēja jau gadiem 
strādāt kopā ar lieliskiem sava darba veicējiem, 
ar vienkārši brīnišķīgiem cilvēkiem, neatpalikt no 
ikdienas rūpēm pašvaldībās, un nenovērtējama ir 
iespēja būt vietās, iestādēs, uzņēmumos, kur ik-
dienas tūristam neiespējami iekļūt un aplūkot paš-
valdības no šāda skatpunkta. Katra vieta Latvijā ir 
milzīga bagātību lāde: saudzēsim un vairosim to, 
saudzēsim savus cilvēkus un vairosim katra iespē-
jas dzīvot labāk savā zemē!

https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/dashboards/faa16e308d0e44c5970c659002d80501
https://www.youtube.com/playlist?list=PLLtiZjDjhu6DAC2fd7oXif7i7_q41SWCo
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Guntars Krasovskis,
LPS padomnieks informācijas 
tehnoloģiju jautājumos

Lielākais un svarīgākais darbs visa gada garumā 
bija turpināt ERAF IKT projektu vērtēšanu un ie-
tekmes uz pašvaldībām atbilstības noteikšanu.

LPS zināmā mērā veica projektu koordinatora 
funkcijas, cenšoties novērst finansiāla vai tehniska 
rakstura ietekmi pašvaldībām no ministriju pro-
jektu realizācijas, reizēm sinhronizējot aktivitātes 
ministriju starpā.

Covid-19 laiks ieviesa korekcijas ikdienas darbā, 
un, tieši pateicoties IKT infrastruktūrai un IT per-

sonālam, izdevās ļoti ātri un efektīvi uzsākt darbu 
jaunajos apstākļos.

Šis gads būs vēl lielāku izaicinājumu laiks ne tikai 
administratīvi teritoriālās reformas ietekmes dēļ, 
bet arī sāksies vairāku ERAF IKT projektu nodevu-
mu ieviešanas laiks. Tas radīs vairākas pārmaiņas 
informācijas apritē starp pašvaldībām un valsts re-
ģistriem, piemēram, darbu uzsāks jaunais Fizisko 
personu reģistrs. Arī tā saucamajam Rīgas ERAF 
IKT projektam paredzams nodevumu ieviešanas 
laiks, un iespējams, ka gaidas no šā projekta va-
rētu būt bijušas lielākas nekā tā iespējas. Progno-
zējam, ka sāksies lielāks darbs pie pašvaldību IKT 
kompetences centru attīstības. Ministrijas plāno 
investēt IKT jomā ļoti lielus līdzekļus gan no ES 
fondiem, gan no Atveseļošanās mehānisma finan-
sējuma. LPS aktīvi strādā, lai arī pašvaldībām tiktu 
dota iespēja izmantot šos līdzekļus savu skolēnu, 
uzņēmēju, iedzīvotāju labā.

Jānis Upenieks,
LPS sistēmu analītiķis

2020. gads iesākās sarežģīti. Dzīvojot ierasto dzī-
vi, pasauli pāršalca Covid-19. Arī Latviju tas skāra; 
tika noteiktas epidemioloģiskās drošības prasības 
Covid-19 izplatības ierobežošanai, kas ieviesa iz-
maiņas faktiski visu mūsu iecerēs un plānos. Līdz 
ar to LPS aktīvi iesāka noskaidrot apstākļus, kādos 
atrodas pašvaldības, veicot aptaujas. LPS izsaka 
dziļu pateicību visām pašvaldībām, kuras sniedza 
vērtīgo informāciju! Ar tās palīdzību esam spējuši 
pārstāvēt pašvaldību intereses. Tika apzināts, cik 
daudz pašvaldības izglītības iestādēs, pedago-
giem, kā arī skolēniem trūkst informācijas un ko-
munikācijas iekārtu, lai pilnvērtīgi spētu nodroši-
nātu kvalitatīvu mācību procesu.

2020. gadā LPS ir vizualizējusi blīvi apdzīvotu 
teritoriju statistiku. Līdz šim tā bijusi noderīga 

ūdenssaimniecības infrastruktūras aglomerācijas 
robežu atjaunināšanai, taču šiem datiem ir liela 
nozīme arī administratīvi teritoriālajā reformā, lai 
jaunās pašvaldības spētu izvērtēt, kas notiek to 
teritorijās. Tāpat uz šo datu bāzes var pieņemt lē-
mumu par citu pakalpojumu vai to apjomu nepie-
ciešamību vai reformēšanu.

Strādājām arī pie Latvijas neatliekamās me-
dicīniskās palīdzības (NMP) slimnīcu (bez 2. 
un 3. līmeņa slimnīcām) un to stundas sasnie-
dzamības areālu aprēķiniem. Noskaidrots, ka 
NMP pakalpojumus sniedz 21 slimnīca, bet ār-
pus vienas stundas sasniedzamības atrodas 
gandrīz 19 000 iedzīvotāju. Pēc reformas, kad 
paredzēts samazināt 11 NMP slimnīcu darba lai-
ku, ārpus šā darba laika tiktu paaugstināts neiz-
dzīvošanas risks vairāk nekā 161 000 iedzīvotā-
ju, ja tos nepaspētu laikā nogādāt ārstniecības  
iestādē.

Ir sagatavoti dati par pašvaldību mežiem. Tur 
atrodamas ziņas par nodarbināto īpatsvaru meža 
nozarēs, kādu īpatsvaru aizņem meža zemju platī-
bas un citi interesanti dati.

https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/opsdashboard/index.html#/3abd1d7accf14f819db915aa1a86da11
https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/opsdashboard/index.html#/3abd1d7accf14f819db915aa1a86da11
https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/opsdashboard/index.html#/6a165d954123456e8989ea4b62ba50f0
https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/opsdashboard/index.html#/6a165d954123456e8989ea4b62ba50f0
https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/opsdashboard/index.html#/6a165d954123456e8989ea4b62ba50f0
https://pasvaldibas.maps.arcgis.com/apps/opsdashboard/index.html#/6a165d954123456e8989ea4b62ba50f0
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Zane Zvaigzne,
LPS jaunatnes lietu speciāliste

Jaunatnes jomā izmaiņas ne likumā, ne Ministru 
kabineta noteikumos pērn nav veiktas, taču biju-
šas daudzas darba grupas un citi pasākumi.

Lielākais LPS veikums – sadarbībā ar Jaunatnes 
starptautisko programmu aģentūru uzsākts darbs, 
lai izveidotu Jaunatnes darbinieku apvienību, kas 
varētu kvalitatīvi aizstāvēt savas intereses. Šī ide-
ja tapa Erasmus+ Lobbying for Youth work projektā 
un turpinās.

Starptautiskā darbība

Mudīte Priede, Agita Kaupuža,
LPS ģenerālsekretāre  LPS padomniece Eiropas  
 Savienības jautājumos,

LPS pārstāvniecības 
Briselē vadītāja

    
Elita Kresse,         Ligita Pudža,      Kristīne Kūlīte,

LPS padomnieces ārējo sakaru jautājumos

LPS un Latvijas pašvaldību starptautiskās aktivi-
tātes nav apstājušās, neraugoties uz pandēmijas 
izraisītajiem ierobežojumiem.

Eiropas Reģionu komiteja

Latvijas delegācijas Eiropas Reģionu komitejā pār-
stāvim Liepājas pilsētas domes priekšsēdētāja viet-
niekam pilsētas attīstības un sadarbības jautājumos 
Gunāram Ansiņam izdevās iegūt iespēju sagatavot 

atzinumu “Klimatneitrālas ekonomikas dzinēj-
spēks: ES Energosistēmas integrācijas stratēģija”. 
Dokumenta sagatavošanā tiek ņemti vērā nacionā-
lo un starptautisko ekspertu ieteikumi, un ietverto 
secinājumu mērķis ir uzlabot Eiropas Savienības po-
litiku Eiropas zaļā kursa ietvaros, lai energosistēmas 
pilnveide būtu izmaksefektīvāka iedzīvotājiem un 
uzņēmējiem. Atzinumu pieņems Eiropas Reģionu 
komitejas 2021. gada maija plenārsesijā.

Tāpat Latvijas delegācijas Eiropas Reģionu komi-
tejā locekļiem bija iespēja paust Latvijas pašvaldī-
bu nostāju un dalīties mūsu pašvaldību labās prak-
ses piemēros vairākos starptautiskos forumos. Tā, 
piemēram, Kuldīgas novada domes priekšsēdētā-
ja Inga Bērziņa uzstājās 4. Pilsētu forumā (Portu, 
Portugālē) un starptautiskajā “Pilsētu konferen-
cē 2020” (tiešsaistē), paužot viedokli par pašvaldī-
bu lomu attīstības veicināšanā. Savukārt Liepājas 
pilsētas domes priekšsēdētāja vietnieks Gunārs 
Ansiņš uzstājās Pasaules pilsētvides forumā 
(Abū Dabī, AAE), izsakoties par pašvaldību lomu, 
veidojot saikni starp ilgtspējīgu urbanizāciju, kul-
tūru un tradīcijām.

Latvijas delegācijas Eiropas Reģionu komitejā va-
dītājs LPS priekšsēdis Gints Kaminskis šoruden 
kļuvis par Eiropas Savienības un Austrumu partne-
rības valstu Reģionālo un vietējo pašvaldību kon-
ferences (CORLEAP) Biroja locekli, kas ļaus vēl la-
bāk pārstāvēt Latvijas pašvaldību intereses attīs-
tības sadarbības jomā Eiropas Savienības līmenī.

Pasākumi un projekti

* 12. novembrī LPS sadarbībā ar Eiropas Pašval-
dību un reģionu padomi (CEMR) un Platformu, 



20

Latvijas Republikas Ārlietu ministriju, Ziemeļ-
valstu Ministru padomes biroju Latvijā un Rīgas 
pilsētas domi tiešsaistē rīkoja otro Eiropas Savie-
nības–Austrumu partnerības (AP) vietējo līderu 
forumu “Solidaritāte un sadarbība: kā būt stip-
rākiem kopā nākamajos gados?”. Tajā LR ārlie-
tu ministrs Edgars Rinkēvičs uzsvēra sadarbības 
starp pašvaldībām nozīmi kā iespēju parādīt cil-
vēkiem reālās reformas un attīstības sadarbības 
finansējumu dažādās jomās.

* LPS un Latvijas pašvaldību veidotos video, kas 
veltīti attīstības sadarbības un ilgtspējīgas attīstī-
bas tēmām, var noskatīties LPS YouTube kanāla 
jaunajā sadaļā “Attīstības sadarbība”.

* Sinhronizējoties ar Eiropas Savienības dienas-
kārtības prioritātēm – zaļa un digitāla pārkārto-
šanās ilgtspējīgākai un noturīgākai ekonomikai –, 
LPS sadarbībā ar Kuldīgas novada domi, Latvijas 
Atvērto tehnoloģiju asociāciju un Eiropas Savie-
nības Mēru pakta biroju 26. maijā rīkoja vebināru 
“Mēru pakts, Covid-19 un Eiropas zaļais kurss. 
Krīze kā iespēja?”. Tajā pašvaldību, valsts un ne-
valstisko organizāciju pārstāvji un akadēmiķi dalī-
jās pieredzē un vērtīgā informācijā par to, kā ener-
ģētika, digitālā pārveide un aprites ekonomika 
ietekmēs pašvaldības un kā šīm pārmaiņām labāk 
pielāgoties.

* Atsaucoties ilggadējo attīstības sadarbības part-
neru Kirgizstānā – Attīstības politikas institūta un 
Kirgizstānas Pašvaldību savienības – lūgumam 
šajā grūtajā laikā aizgūt LPS un Latvijas pašval-
dību labo praksi Covid-19 ierobežošanā un krīzes 
seku pārvarēšanā, 13. maijā organizējām video-
konferenci, kurā kirgīzu kolēģus ar LPS un Latvijas 
pašvaldību pieredzi Covid-19 izraisītās krīzes pār-
varēšanā iepazīstināja LPS priekšsēdis Gints Ka-
minskis, padomnieces Andra Feldmane un Ilze 
Rudzīte, “Vidzemes plānošanas reģiona” un Pār-

gaujas novada pašvaldības vadītājs Hardijs Vents 
un Līvānu novada domes priekšsēdētāja vietniece 
Ginta Kraukle.

* Arī sadarbības partneri Azerbaidžānā lūdza dalī-
ties Latvijas pieredzē Covid-19 pandēmijas pārva-
rēšanā. Par LPS un pašvaldību iesaisti risinājumu 
meklēšanā un atbalsta sniegšanā iedzīvotājiem 
pastāstīja LPS ģenerālsekretāre Mudīte Priede, 
padomniece veselības un sociālajos jautājumos 
Ilze Rudzīte, Preiļu novada domes priekšsēdētāja 
Maruta Plivda un Jēkabpils pilsētas domes priekš-
sēdētājs Aivars Kraps.

* Ar vairākiem kupli apmeklētiem tiešsaistes se-
mināriem uzsākām Norvēģijas finanšu instrumen-
ta programmas “Sociālais dialogs – cienīgs darbs” 
līdzfinansētā projekta “Cienīgs darbs sociālās jo-
mas darbiniekiem Latvijā” īstenošanu. Rosinoša 
praktiskās pieredzes un informācijas apmaiņa par 
aktuāliem sociālās jomas jautājumiem Latvijas un 
Norvēģijas pašvaldībās turpināsies arī šogad.

* Kopš 2020. gada februāra LPS un Jelgavas pilsē-
tas pašvaldība īsteno projektu “Iekļaujošās pilsē-
tas”, ko līdzfinansē Eiropas Savienības Patvēruma, 
migrācijas un integrācijas fonds un Latvijas Repub-
likas Kultūras ministrija. Projekta vadošais partne-
ris CEMR kopā ar projekta partneriem apkopo pil-
sētu paraugpraksi vietējā līmenī, īpašu uzmanību 
pievēršot trešo valstu piederīgo integrācijai.

Eiropas Padomes Vietējo un reģionālo pašvaldību 
kongress

Latvijas pašvaldību delegācija turpināja dalību arī 
Eiropas Padomes Vietējo un reģionālo pašvaldību 
kongresa darbā. Kongress ir viena no Eiropas Pa-
domes institūcijām, kas izveidota 1994. gadā.

Meža dienas 2020 un projekts par ainavu un 
mežsaimniecību

       

2020. gada rudenī ar moto “Veidosim skaistu aina-
vu un domāsim par mežu kā teritorijas attīstības 
veicinātāju!” LPS īstenoja projektu “Meža dienas 
2020. Meža nozare: skaista ainava un mežsaim-
niecība ekonomikai”, ko vadīja LPS padomniece 
Sniedze Sproģe. Meža dienu pasākumi notika 67 
novados un trīs lielajās pilsētās. Katra projektā 

https://www.youtube.com/playlist?list=PLLtiZjDjhu6C3eJQojLasO-HOveAAwhAw
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iesaistītā pašvaldība darbojās divos nozīmīgos 
virzienos: veidoja sakoptu ainavu, kopjot senos 
un jaunos parkus, zaļās zonas teritorijā un lielu uz-
manību pievēršot sabiedrības izglītošanai, kā arī 
apkopoja statistikas datus par meža nozares nozī-
mību teritorijas attīstībā.

Projekta gaitā noorganizēti pieci reģionālie semi-
nāri: Pāvilostas, Jelgavas, Rēzeknes, Mazsalacas 
un Siguldas novadā un decembrī noslēguma se-
minārs tiešraidē no LPS. Semināros dažādu jomu 
eks perti skaidroja, kā teritorijas apsaimniekot 

gudri, saglabājot to dažādo vērtību un reizē no-
drošinot drošību, kā arī atrast kompromisu starp 
saimnieciskajām, sociālajām un dabas aizsardzī-
bas vajadzībām.

Trīs reģionālajos semināros (Kurzemē – Saraiķos, 
Bišu dzeņa labirinta parkā, Latgalē – Ozolaines pa-
gasta Liepu muižas parkā un Zemgalē – Jaunsvir-
laukas pagasta Staļģenes muižas parkā) notika 
praktiskās nodarbības.

Videomateriāli pieejami LPS YouTube kontā šeit.

LPS vadītā piekrastes projekta trešā sezona

Līdz ar rudens iestāšanos noslēdzās nacionālās 
nozīmes projekta “Piekrastes apsaimniekošanas 
praktisko aktivitāšu īstenošana” trešā sezona.

Projekts tiek realizēts ar Latvijas Vides aizsardzī-
bas fonda finansējumu. To vada Latvijas Pašvaldī-
bu savienība (atbildīgā – LPS padomniece Sandra 
Bērziņa) kā projekta vadošais partneris ciešā sa-
darbībā ar projekta faktiskajiem īstenotājiem – 
Carnikavas, Dundagas, Grobiņas, Limbažu, Mērs-
raga, Nīcas, Pāvilostas, Rojas, Rucavas, Salacgrī-
vas, Saulkrastu, Ventspils novada un Jūrmalas un 
Liepājas pilsētas domēm, Rīgas Ziemeļu izpilddi-
rekciju, Ventspils pilsētas pašvaldības iestādi “Ko-
munālā pārvalde” un Engures un Lapmežciema 
pagastu pārvaldēm.

Katra piekrastes pašvaldība vai tās institūcija savā 
administratīvajā teritorijā darbojas projekta mēr-
ķa sasniegšanai. Pērn aktivitātes tika veiktas čet-

ros virzienos.

Pludmales apsaimniekošana: atkritumu, t. sk. 
mirušo dzīvnieku, savākšana un utilizēšana 300 km 
garā pludmales joslā, pludmales irdināšana, atbrī-
vošana no niedrēm un krūmiem, t. sk. pļaušana, 
tualešu asenizācija un uzturēšana, divu stāvlauku-
mu uzturēšana.

Peldvietu labiekārtošana: 14 pārģērbšanās kabī-
ņu iegāde un uzstādīšana, deviņu solu izgatavoša-
na un uzstādīšana, divu āra trenažieru iegāde un 
uzstādīšana, viena elektroniskā informatīvā dis-
pleja iegāde un uzstādīšana, piecu atkritumu kon-
teineru iegāde un uzstādīšana, viena informatīvā 
stenda uzstādīšana.

Piekļuves nodrošināšanas pludmalei: laipu uz-
stādīšana 603 m garumā, laipu labiekārtošana 
110 m garumā, nobrauktuves izbūve uz pludmali 
12 m garumā, četru pieeju jūrai attīrīšana no smil-
šu sanesumiem.

Piekrastes bioloģiskās daudzveidības saglabā-
šana: biotehniskie darbi ES nozīmes biotopa – pe-
lēkās kāpas – stāvokļa uzlabošanai 7 ha platībā.

LPS saka paldies visām iesaistītajām pašvaldībām!

https://www.youtube.com/playlist?list=PLLtiZjDjhu6DAC2fd7oXif7i7_q41SWCo


22

Gada nogales pasākumi

Latgales pašvaldību vadītāju un veselības 
ministres tikšanās par rīcību Covid-19 izplatības 
ierobežošanai

28. decembrī LPS translēja veselības ministres 
Ilzes Viņķeles tiešsaistes tikšanos ar Latgales re-
ģiona pašvaldību vadītājiem, kurā tika pārrunāta 
situācija un turpmākā rīcība Covid-19 izplatības 
ierobežošanā un norisinājās diskusija par iespēja-
miem papildu ierobežojumiem un to efektivitāti.

LPS priekšsēdis Gints Kaminskis uzsvēra, ka val-
dības lēmumiem par iespējamiem papildu ierobe-
žojumiem jābūt argumentētiem, pamatotiem un 
datos balstītiem, lai sasniegtu mērķi un tos varētu 
izskaidrot sabiedrībai.

Slimību profilakses un kontroles centra Infekcijas 
slimību riska analīzes un profilakses departamen-
ta direktors Jurijs Perevoščikovs informēja par 
pašreizējo situāciju Covid-19 izplatībā Latvijā, kā 
arī statistiku un tās dinamiku Latgales reģionā. 
Viņš norādīja, ka Latgalē šobrīd novērojama plaša 
saslimstība ar Covid-19.

Latgales reģiona pašvaldību pārstāvji uzskata, ka 
risina šo situāciju, jo ikdienā aktīvi strādā un sadar-
bojas ar iesaistītajām institūcijām, lai ierobežotu 
Covid-19 izplatību. Tika apspriesta arī aktīvas un 
regulāras testēšanas nozīme, īpaši lielajās pilsē-
tās, sociālās aprūpes centros u. c. Tāpat pašvaldī-
bas regulāri informē iedzīvotājus par valstī noteik-
tajiem ierobežojumiem, pašizolāciju, iespējām 
saņemt palīdzību, rīcību dažādās situācijās u. tml. 
Savukārt pašvaldības policija ikdienā kontrolē ie-
robežojumu ievērošanu. Pašvaldību vadītāji uz-
svēra nepieciešamību plašāk skaidrot sabiedrībai 
vakcinācijas procesu un informēt par vakcīnām, to 
pieejamību, nozīmību un drošību. Arī reģionālajās 
slimnīcās ir uzsākta medicīnas darbinieku vakcinā-
cija.

Liene Užule,
LPS Komunikācijas nodaļas vadītāja,

padomniece sabiedrisko attiecību jautājumos

Diskusija par digitalizācijas attīstību un IKT 
nodrošinājumu skolās

29. decembrī tiešsaistē norisinājās LPS rīkotā 
sanāksme par IKT nodrošinājumu skolās, ped-
agogiem un skolēniem, kā arī turpmāko digitālo 
attīstību. Sēdi vadīja Valsts prezidenta padomnie-
ce informatīvās telpas un digitalizācijas politikas 

jautājumos Ieva Ilvesa. Sēdē piedalījās un viedokli 
pauda LPS padomniece izglītības un kultūras jau-
tājumos Ināra Dundure, padomnieks informācijas 
tehnoloģiju jautājumos Guntars Krasovskis un 
LPS sistēmu analītiķis Jānis Upenieks.

VARAM Informācijas sabiedrības attīstības depar-
tamenta direktors Gatis Ozols iepazīstināja ar di-
gitālās transformācijas pamatnostādnēm 2021.–
2027. gadam. Par plānotajām investīcijām projek-
tu “Nākamās paaudzes tīkli lauku teritorijās” un 
“Vidējās un pēdējās jūdzes pieslēgums” īstenoša-
nā pastāstīja Satiksmes ministrijas Sakaru depar-
tamenta direktors Normunds Egle. Savukārt IZM 
valsts sekretāra vietniece Struktūrfondu depar-
tamenta direktore Santa Šmīdlere informēja par 
datortehnikas nodrošinājumu izglītības ie stādēm, 
pedagogiem un skolēniem.

Sēdē norisinājās diskusija par turpmāko rīcī-
bu digitalizācijas un digitālo prasmju veiksmīgā 
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attīstībā, iesaistīto institūciju efektīvu sadarbību 
un iespējamajiem finansējuma avotiem. Puses 
vienojās jau tuvāko nedēļu laikā tikties un turpināt 
darbu pie šā jautājuma.

Ināra Dundure,
LPS padomniece izglītības un kultūras jautājumos

Liene Užule,
LPS Komunikācijas nodaļas vadītāja

LPS priekšsēža dalība konkursa “Labākais 
darbā ar jaunatni 2020” apbalvošanas 
ceremonijā

28. decembrī tiešsaistes ceremonijā tika sumināti 
Izglītības un zinātnes ministrijas konkursa “Labā-
kais darbā ar jaunatni 2020” laureāti.

Apbalvošanas ceremonijas atklāšanas uzrunā LPS 
priekšsēdis Gints Kaminskis uzsvēra, ka šis gads 
jaunatnes jomā ir bijis gan notikumiem bagāts, gan 
arī liels izaicinājums mums visiem. Jaunatnes dar-
bā iesaistītie cilvēki veiksmīgi atraduši veidus, kā 
turpināt sadarbību ar jauniešiem, neraugoties uz 
ierobežojumiem. Tieši šajā laikā redzams, ka darbs 
ar jaunatni pašvaldībās ir vēl vairāk pierādījis savu 
nozīmīgumu. Jauniešiem bijušas ļoti ierobežotas 
iespējas doties kopā ar vienaudžiem socializēties 
un lietderīgi pavadīt brīvo laiku ārpus skolas, kas 
brīžiem notika klātienē, brīžiem attālināti. Bija ne-
pieciešams arī lielāks speciālistu emocionālais at-
balsts jauniešiem, un jaunatnes darbinieki pašval-
dībās to ļoti aktīvi snieguši. Šogad LPS sadarbībā 
ar Jaunatnes starptautisko programmu aģentūru 
uzsākusi darbu pie Jaunatnes darbinieku apvie-
nības izveides, lai jaunatnes darbinieki kopīgiem 
spēkiem tiktu sadzirdēti un viņu darbu novērtētu.

Konkursa “Labākais darbā ar jaunatni 2020” lau-
reāti:

• Nominācijā “Labākais starts” darbā ar jaunat-
ni uzvarējusi Kandavas multifunkcionālā jau-

natnes iniciatīvu centra “Nagla” jaunatnes dar-
biniece Laura Kristīne Anšance.

• Nominācijā “Straujākais lēciens” darbā ar jau-
natni pašvaldību kategorijā uzvarējusi Krust-
pils novada pašvaldība, bet jaunatnes organi-
zāciju, biedrību un nodibinājumu, kas veic dar-
bu ar jaunatni, kategorijā uzvarējusi biedrība 
“Attīstības platforma YOU+”.

• Nominācijā “Līdzdalības stiprinātājs” pašval-
dību kategorijā uzvarējusi Jūrmalas pilsētas 
pašvaldība, bet jaunatnes organizāciju, biedrī-
bu un nodibinājumu, kas veic darbu ar jaunat-
ni, kategorijā – biedrība “Latvijas Skautu un 
gaidu centrālā organizācija”, kas veic darbu ar 
jaunatni nacionālā līmenī, un biedrība “Jaunie-
šu organizācija Nītaureņi”, kas veic darbu ar 
jaunatni vietējā līmenī.

• Nominācijā “Iedvesmas dzirksts”, kurā tika 
izvirzītas pašvaldību, pašvaldības iestāžu, jau-
natnes organizāciju, biedrību un nodibināju-
mu darbā ar jaunatni iesaistītās personas, tika 
suminātas trīs laureātes – Jūrmalas Jaunatnes 
iniciatīvu centra jaunatnes darbiniece, jauniešu 
organizācijas “Radošo efektu darbnīca” Valdes 
locekle Laura Lazdāne, Rīgas pilsētas pašval-
dības jaunatnes darbiniece Brigita Medne un 
Alūksnes Bērnu un jauniešu centra jaunatnes 
lietu speciāliste Una Tomiņa.

• Nominācijā “Veiksmīgākais projekts” laurus 
plūca biedrības “Kandavas novada jaunie-
šiem” projekts “Sāc ar sevi!”, bet nominācijā 
“Drosmīgākais projekts”, kas vērsts uz jaunie-
šu ar ierobežotām iespējām iesaisti un līdzdalī-
bas stiprināšanu, uzvarējis nodibinājuma “Palī-
dzēsim.lv” projekts “CODE”.

• Nominācijā “Jauniešiem draudzīga vide” sa-
centās Latvijas aktīvākie jauniešu centri. Nomi-
nācijas laureāts ir Kandavas multifunkcionā-
lais jaunatnes iniciatīvu centrs “Nagla”.

• Uzvarētājs nominācijā “Pašvaldība jaunietim” 
tika noteikts ar interneta balsojumu. Visvairāk 
balsu ieguva Rēzeknes pilsētas pašvaldība.
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Konkursu “Labākais darbā ar jaunatni 2020” orga-
nizēja Izglītības un zinātnes ministrija sadarbībā 
ar Jaunatnes starptautisko programmu aģentūru, 
LPS un Latvijas Jaunatnes padomi.

Apbalvošanas ceremonija notika tiešsaistē, plat-
formā Zoom, kur bija aicināti konkursa laureāti, 

taču ikvienam bija iespējams skatīties apbalvo-
šanas ceremonijas tiešraidi. Ceremonijas ierakstu 
var noskatīties šeit.

Izglītības un zinātnes ministrija
Zane Zvaigzne,

LPS jaunatnes lietu speciāliste

LPS sveic ģimenei draudzīgākās pašvaldības

Decembrī konkursa “Ģimenei draudzīgākā paš-
valdība 2020” vērtēšanas komisija galveno titulu 
piešķīra Ludzas novada pašvaldībai, kas ar savu 
mērķtiecīgo darbu ģimeņu labklājības veicināšanā 
apliecinājusi atbilstību konkursa absolūtā uzva-
rētāja nosaukumam visā Latvijā. Tāpat laureātu 
godā cildinātas piecas pašvaldības katrā plāno-

šanas reģionu pašvaldību grupā: Rīgas reģionā – 
Ādažu, Vidzemes reģionā – Kocēnu, Latgales re-
ģionā – Līvānu, Kurzemes reģionā – Alsungas un 
Zemgales reģionā – Tērvetes novada pašvaldība.

“Latvijas Pašvaldību savienība kā viens no šā kon-
kursa partneriem ļoti augstu novērtē pašvaldību 
ilgtermiņa politiku rūpēs par ģimeņu labklājību un 
mērķtiecīgā pašvaldību attīstības veicināšanā. Tā-
pēc, raugoties uz uzvarētājiem, priecē pašvaldību 
plašais pasākumu un atbalsta klāsts ģimenēm. Ļoti 
nozīmīga ir pašvaldību atvērtība, spēja ieklausīties 
vietējo iedzīvotāju interešu grupu iniciatīvās un ko-
pumā sadarbības veidošana ar privāto sektoru vie-
tējo iedzīvotāju atbalsta jautājumos,” priecājas LPS 
ģenerālsekretāre un konkursa vērtēšanas komisi-
jas pārstāve Mudīte Priede.

Konkursā “Ģimenei draudzīgākā pašvaldība” šo-
gad godinātas deviņas pašvaldības un piecām 
pašvaldībām piešķirtas īpašās balvas no konkursa 
atbalstītājiem. Vairāk lasiet šeit.

ŠONEDĒĻ UN TURPMĀK

Pašvaldību izpilddirektoru asociācijas 
sanāksme – tiešsaistē no LPS

Latvijas Pašvaldību iz-
pilddirektoru asociācijas 
(LPIA) sanāksme-seminārs 
notiks 8. janvārī plkst. 10 
tiešraidē no LPS mītnes.

Darba kārtība:

10:00 – LPIA Valdes informācija – LPIA priekšsē-
dētājs Ivo Virsis.

10:15 – Pašvaldību budžeti un aizņēmumu mērķi 
2021. gadā – Finanšu ministrijas (FM) Pašvaldību 
finansiālās darbības uzraudzības un finansēšanas 
departamenta direktore Inta Komisare.

10:45 – Aizņēmumi pašvaldībām ārkārtējās situā-
cijas ietekmes mazināšanai un novēršanai saistībā 
ar Covid-19 izplatību (MK 14.07.2020. noteikumi 

https://fb.watch/2FPM6eRMp-/
https://www.lps.lv/lv/zinas/pasvaldibas/6431-sveicam-gimenei-draudzigaka-pasvaldiba-latvija-2020-gada-ludzas-novads
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nr. 456) – VARAM valsts sekretāra vietniece Ilze 
Oša.

11:15 – ES finanšu līdzekļu piesaistes iespējas 
(jaunumi, t. sk. Atveseļošanās fonda līdzekļi re-
ģioniem) – FM valsts sekretāra vietnieks ESSFKF 
jautājumos Armands Eberhards.

11:45 – Jautājumi, atbildes.

12:00 – Solis pretī viedām pašvaldībām: kā tele-
mātikas nozare modernizē un uzlabo pašvaldības 
darbību – Viļņas un Aizkraukles veiksmes stāsts.

Semināru plānots beigt līdz plkst. 13.

Sanāksmi-semināru varēs skatīties tiešraidē LPS 
vietnes www.lps.lv sadaļā “Tiešraides, videoar-
hīvs – Tiešraide” vai sekojot šai saitei.

Tiešraides laikā būs iespēja uzdot jautājumus, sū-
tot tos uz e-pasta adresi tiesraide@lps.lv.

Sniedze Sproģe,
LPS padomniece

Videokonference par Nacionālās 
industriālās politikas pamatnostādnēm 
2021.–2027. gadam

LPS aicina 12. janvārī plkst. 10 pievienoties sa-
runai ar Ekonomikas ministriju, VARAM, Zemko-
pības ministriju un Valsts kanceleju par Nacionā-
lās industriālās politikas (NIP) pamatnostādnēm 
2021.–2027. gadam. Saruna tiks translēta tiešraidē 
LPS vietnes www.lps.lv sadaļā “Tiešraides, video-
arhīvs – Tiešraide”.

LPS atbilstoši savai kompetencei ir izvērtējusi vai-
rākus precizētus NIP pamatnostādņu projektus 
un pielikumus (VSS-548) un uzskata, ka, pirms šis 
dokuments atkārtoti nonāk valdībā, nepiecieša-
ma papildu diskusija, lai atbildīgās nozaru minis-
trijas skaidrotu savu nostāju ES finansējuma sada-
lē. Uzsvērsim, ka NIP pamatnostādnes ir pamats 
2 815 036 857 eiro lielām investīcijām.

Tā kā NIP pamatnostādnēs neatradām pašval-
dībām svarīgus investīciju virzienus, 2020. gada 
23. decembrī LPS nosūtīja vēstuli ministrijām ar 
problēmu jautājumiem, uz kuriem vēlamies sa-
ņemt atbildes.

Andra Feldmane,
LPS padomniece uzņēmējdarbības jautājumos

LPS Valdes sēde

LPS Valdes sēde notiks 13. janvārī plkst. 10.

Darba kārtība:

1. LPS Valdes tikšanās ar VARAM ministru – vides 
aizsardzības un reģionālās attīstības ministrs 
Artūrs Toms Plešs.

2. Par 14. jūnija deportāciju 80 gadu atceres pa-
sākumu – Valsts prezidenta kancelejas vadītājs 

Andris Teikmanis.
3. Par LPS sadarbības tīklu darbu un sasniegtajiem 

rezultātiem 2020. gadā un plānoto 2021. gadā – 
LPS padomnieki Aino Salmiņš, Ināra Dundure, 
Ilze Rudzīte un Sandra Bērziņa.

4. Par Latvijas Pašvaldību savienības 2021. gada 
ieņēmumu un izdevumu tāmes projekta ap-
stiprināšanu – LPS priekšsēdis Gints Kamin
skis, LPS ģenerālsekretāre Mudīte Priede un 
grāmatvede Olga Dzenovska.

5. Par LPS Domes sasaukšanu – LPS priekšsēdis 
Gints Kaminskis.

6. Dažādi.
Gints Kaminskis,

LPS priekšsēdis

https://www.lps.lv/lv/tiesraides-videoarhivs/tiesraide/585-8-janvari-plkst-1000-lpia-sanaksme
http://www.lps.lv
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Latvijas pašvaldību veiksmes stāsti 
starptautiskā publikācijā par attīstības 
izglītību

Attīstības sadarbības jomā strādājošo pašval-
dību un to apvienību organizācija PLATFORMA 
publicējusi savu jaunāko publikāciju “Veicinot ie-
dzīvotāju informētību caur attīstības izglītību: 
veiksmes stāstu apkopojums”. Tajā iekļauti arī 
Latvijas Pašvaldību savienības, Jaunpils un Prei-
ļu novada īstenotie attīstības izglītības aktivitāšu 
piemēri.

Pētījumā apkopoti veiksmīgākie vietējo un re-
ģionālo pašvaldību attīstības izglītības aktivitāšu 
piemēri un decentralizētas sadarbības stratēģijas. 
Tajā atradīsiet arī Jaunpils novada piemēru par 
īstenotajām attīstības izglītības aktivitātēm sa-
darbībā ar vietējiem skolēniem un nevalstiskajām 
organizācijām. Kopīgi ar LPS Jaunpils novadā īste-
nota virkne aktivitāšu, lai radošā veidā informētu 
iedzīvotājus par ANO ilgtspējīgas attīstības mēr-
ķiem, piemēram, skolēniem kopīgi ar vietējiem 
māksliniekiem gatavoja koka puzli ar 17 ilgtspējī-
gas attīstības mērķiem.

Publikācijā arī iekļauts apraksts par Preiļu novada 
2019. gadā īstenotajām Eiropas vietējās solidari-
tātes dienu aktivitātēm, kurās piedalījās arī nova-
da sadarbības partneri no Ņižinas pilsētas Ukrainā, 
kā veiksmes stāstu izceļot to rīkoto starptautisko 
zīmēšanas konkursu par Austrumu partnerības 
tēmu.

Šajā veiksmes stāstu kolekcijā atradīsiet arī pie-
mērus no Beļģijas, Francijas, Itālijas un Spānijas, 
kā arī ieteikumus pašvaldībām attīstības izglītības 
aktivitāšu uzsākšanai un sekmīgai īstenošanai.

Ar publikāciju “Veicinot iedzīvotāju informētību 
caur attīstības izglītību: veiksmes stāstu apkopo-
jums” varat iepazīties PLATFORMA lapā.

Agita Kaupuža,
LPS padomniece Eiropas Savienības jautājumos,

LPS pārstāvniecības Briselē vadītāja

EIROPĀ UN PASAULĒ

LPS PADOMNIEKU KOMENTĀRI

Valstiska līmeņa izšķiršanās: kam tiks ES 
finansējums

10. decembrī Valsts sekretāru sanāksmē (VSS) 
tika skatītas Ekonomikas ministrijas izstrādā-
tās Nacionālās industriālās politikas (NIP) pa-
matnostādnes 2021.–2027. gadam, un LPS bija 
viena no organizācijām, kas iebilda šā dokumen-

ta tālākai virzībai uz Ministru kabinetu. VSS par 
nepieciešamiem precizējumiem NIP pamatno-
stādnēs atkārtoti iebilda arī uzņēmējus pārstā-
vošās organizācijas, norādot, ka mērķi – eks-
porta apjomu palielināt līdz 22 miljardiem eiro 
2023. gadā un līdz 27 miljardiem eiro 2027. gadā – 
būs grūti sasniegt, nemainot pieeju inovācijas  
procesam.

https://platforma-dev.eu/wp-content/uploads/2020/12/Raising-citizens-awareness-through-development-education-1.pdf
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Ekonomikas ministrijas izstrādātajās NIP 
pamatnostādnēs par pamatu ņemtas Nacionālajā 
attīstības plānā 2021.–2027. gadam (NAP) iezīmē-
tās prioritātes, bet šajā pieejā pastāv zināms risks, 
jo uz 2020. gadu NAP uzņēmējdarbības jomā ir 
izpildīts tikai 60% apjomā no plānotā un jaunajā 
Nacionālajā attīstības plānā nav iekļautas būtis-
kas izmaiņas. Jaunajā Eiropas Savienības fondu 
plānošanas periodā kā papildu izaicinājums, kas 
būtiski ietekmēs Latvijas uzņēmumu konkurēt-
spēju, ir Covid-19 radītie ierobežojumi un arī Eiro-
pas Komisijas uzstādījums par zaļo kursu, kas jau 
2025. gadā nosaka uzņēmējiem nepieciešamību 
pierādīt CO₂ pēdu savā produktā, kā arī prasību, 
ka elektroenerģijai ir jābūt zaļai, un tas nozīmē, ka 
pieaugs saules parku, vēja parku, ūdeņraža parku 
un biometāna ražošanas nozīme. Pēc būtības tas 
ir jautājums par pašvaldību iespējām piesaistīt 
jaunas industrijas, kurām būs vajadzīga šī zaļā, tīrā 
elektroenerģija, un savlaicīgi attīstīt zaļās industri-
ālās zonas.

LPS ir aicinājusi ilgtermiņā vadīties pēc nacionālā 
kopprodukta ekonomiskā principa, kas nozīmētu 
spēju palielināšanu valsts un pašvaldību pasūtīju-
miem un radītu apstākļus vietējiem uzņēmumiem 
piederošās rūpnīcās saražot inovatīvas galapreces 
un pakalpojumus. Mums ir svarīgi visas Eiropas 
Savienības darbības programmas vērtēt caur šo 
nacionālo kopproduktu, ņemot vērā galveno eko-
nomikas principu “kam pieder ražošanas faktori, 
tam pieder peļņa”: ja kādā no ES vecajām dalīb-
valstīm sāks ražot ūdeņraža (H₂) autobusus, tad 
ir skaidrs, ka mēs, iepērkot šos autobusus, būtiski 
palielināsim citu valstu nacionālo kopproduktu, tā 
dodot viņiem iespēju maksāt lielākas algas saviem 
darbiniekiem.

Lai mainītu vietējo ekonomiku par labu augstu 
tehnoloģiju un zinātnes attīstībai, der paraudzīties 
netālā pagātnē un izvērtēt iepriekšējo gadu iegul-

dījumus. Arī Latvijā uzsāktas daudzas labas lietas, 
un mums ir spēcīgas zinātnieku komandas un uz-
ņēmēji, taču vienlaikus nākas secināt, ka mums ES 
fondi galvenokārt ir bijis imports no citām valstīm, 
nevis eksports.

Covid-19 ietekmē uzņēmējiem būs grūti rast finan-
sējumu pētniecībai un inovāciju attīstībai un nebūs 
ko ieķīlāt. Tāpēc viens no virzieniem būtu palielināt 
inovāciju pieprasījumu tieši publiskajā – valsts un 
pašvaldību – sektorā. Tirgus nepilnības situācijā, 
kad brīvais tirgus darbojas daļēji, ir jāiesaista pub-
liskais sektors, citādi pilna cikla inovācijas grūti at-
tīstīt. Mēs varētu veidot savu nacionālo industriju, 
nodefinējot publiskajam sektoram, kādus inovatī-
vus pakalpojumus un produktus vajag attīstīt, pie-
mēram, aizsardzības jomā vai zaļā kursa jomā.

Jaunie plānošanas dokumenti neparedz būtiskas 
izmaiņas un paradigmu maiņu, un tas nozīmē, ka 
savā attīstībā turpināsim mīņāties uz vietas vai pat 
atpaliksim, bet jau šobrīd Latvija ievērojami atpa-
liek no daudzām valstīm publiskā un privātā sek-
tora ieguldījumos pētniecībā un attīstībā, atjau-
nojamo energoresursu īpatsvarā kopējā enerģijas 
galapatēriņā un citās jomās. Ekonomikas izaug-
smes programmā turpmākajiem sešiem gadiem 
nosprausti pieci virzieni – digitalizācija, prasmes, 
industriālās teritorijas, inovācijas, reģionālā attīs-
tība –, un vislielākās bažas ir par trim pēdējiem.

Gatavojot Nacionālās industriālās politikas pa-
matnostādnes 2021.–2027. gadam, LPS aicina 
izvērtēt vairākus priekšlikumus. Pirmais no tiem – 
sākt izmantot publisko inovāciju iepirkumu ar 
mērķi stimulēt pašvaldību, sabiedriskā pakalpoju-
ma sniedzēja un zinātnieku grupu zināšanas, ku-
ras var pārvērst inovācijā, kas dotu reālu pamatu 
uz pašvaldību infrastruktūras bāzes attīstīt konku-
rētspējīgus pakalpojumus, kuriem tuvā nākotnē 
būtu eksporta potenciāls. Ņemot vērā, ka tehno-
loģiju pielāgošana un jauna virziena attīstība ir 
saistīta ar paaugstinātu risku, svarīgi, lai NIP būtu 
paredzēta rīcībpolitika, kas palīdz pašvaldībām ar 
zinātniekiem un mazo un vidējo uzņēmumu sek-
toru attīstīt inovācijas, un mēs varētu izveidot ino-
vāciju ekosistēmu. Mūsu ieskatā viens no steidza-
miem jautājumiem ir tieši nacionālās enerģētikas 
ekosistēmas attīstība, jo Eiropas Komisijas regulas 
un direktīvas skaidri paredz jau 2025. gadā nodro-
šināt tīru, zaļu elektroenerģiju, tīru nulles emisijas 
degvielu sabiedriskajā transportā un citos pakal-
pojumos un zaļās industriālās teritorijas. Vides 

https://lv.wikipedia.org/wiki/Ekonomika
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aizsardzības un reģionālās attīstības ministrijas 
izstrādātās reģionālās politikas pamatnostādnes 
sākotnēji neparedzēja šādu nacionālas zaļā kursa 
ekosistēmas izveidi un līdz ar to arī finansējumu 
šādai aktivitātei, taču, izvērtējot NIP mērķus, šis 
būtu atkārtoti skatāms jautājums. Pašvaldību sa-
vienība uzsver, ka VARAM pamatnostādnes tika 
pieņemtas 2019. gadā, bet rīcības virzienus zaļā 
kursa īstenošanai Eiropas Komisija pieņēma šo-
gad, un tie vistiešākā mērā skar pašvaldību attīs-
tību un sabiedriskā pakalpojuma sniedzēja inves-
tīciju plānus: tīras un drošas enerģijas sagādāšana 
par pieņemamu cenu, pastiprinātas uzmanības 
pievēršana energosistēmu dekarbonizācijai, pār-
eja uz tīru enerģiju, rūpniecības stimulēšana pār-
iet uz nepiesārņojošu aprites ekonomiku, energo-
efektīva būvniecība un renovācija, paātrināta pār-
eja uz ilgtspējīgu un viedu mobilitāti, ilgtspējīgas 
alternatīvās degvielas attīstīšana transportā.

LPS ieskatā būtu jāveicina publiskā sektora sadar-
bība ar zinātniekiem un uzņēmējiem un viņu ie-
saiste starptautisku pētījumu un inovāciju ievieša-
nā. Zinātnieku un publisko (valsts un pašvaldību) 
lielo uzņēmumu sadarbību pētniecībā un attīstībā 
vairākkārt uzsvērusi gan Eiropas Komisija, gan 
mūsu Ministru kabinets un premjers, piemēram, 
Latvijas izcilo uzņēmumu inovāciju forumā.

Pēc mūsu domām, NIP pamatnostādnēs deklarē-
tais atbalsts jaunu produktu, tehnoloģiju un jaun-
uzņēmumu atbalstam ir ļoti būtisks un, izmantojot 
pašvaldību kompetences centru zaļā kursa inovā-
cijām, varētu izveidot pilnīgāku inovāciju ekosistē-
mu, kas uz jau esošo sadarbības tīklu pamata pa-
līdzētu izaugt maziem un vidējiem uzņēmumiem 
un nodrošinātu uzņēmumu stratēģisku specializā-
ciju, izmantojot EK zaļā kursa uzstādījumus.

Tāpat LPS aicina papildināt NIP pamatnostādnes 
ar ilgtspējīgu atbalsta modeli, kas nodrošinātu 
Latvijas iedzīvotājiem kvalitatīvus un pieejamus 
īres mājokļus, kuru izdevumi nepārsniegtu 30% no 
mājsaimes ienākumiem, un paredzēt atbalstu īres 
māju būvniecībai.

NIP pēdējā redakcijā ir “pazudis” 4.2.1.3.2. punkts 
par atbalstu industriālo zonu izveidei reģionos, 
kas atjaunīgos energoresursus izmanto produktu 
ar augstu pievienoto vērtību ražošanai, nodroši-
not klimatneitralitātes mērķu sasniegšanu, kam 

bija paredzēti 120 miljoni eiro. Apzinoties reģionā-
lo industriālo centru attīstības nozīmi, LPS aicina 
NIP pamatnostādnēs atjaunot šo atbalsta virzienu 
4.2.1.3.2.

LPS uzskata, ka Ekonomikas ministrijai kopā ar 
VARAM būtu jāizveido tehniskās sadarbības plat-
forma, lai sniegtu papildu atbalstu lielo investīciju 
un atjaunojamo energoresursu projektiem, kā arī 
ļoti svarīgi būtu ar ES un valsts budžeta finansēju-
mu papildus stimulēt pašvaldības lielu stratēģisku 
investīciju piesaistē.

Zinot, ka visu lielo starptautisko tehnoloģiju uz-
ņēmumu pirmsākums ir bāzēts publiskā sektora 
pasūtījumā, LPS piedāvājumā ietilpst “Pašvaldī-
bu kompetences centrs zaļā kursa inovācijām”. Tā 
mērķis – vadoties no zaļā kursa uzstādījumiem, 
kas pieprasa jaunas tehnoloģijas un zaļus risinā-
jumus enerģētikā, transportā un rūpniecībā, iz-
mantot pašvaldības un pašvaldības sabiedriskā 
pakalpojuma sniedzēja attīstības plānus un infra-
struktūru. Pašvaldību kompetences centrs snieg-
tu atbalstu divos savstarpēji saistītos virzienos: 
tehniski ekonomiskā pamatojuma izstrāde inovā-
ciju ekosistēmas izveidei plašākā projekta terito-
rijā un otrs – sniegt atbalstu publiskam inovāciju 
iepirkumam, kas ir pamats inovāciju attīstībai un 
tehnoloģiju praktiskas pārneses veidošanai. Tieši 
inovāciju iepirkums spētu sniegt atbalstu pilna 
cikla inovācijas procesa nodrošināšanai – jauna 
produkta novešanai līdz eksportam un inovācijas 
projekta sagatavošanai lieliem starptautiskiem zi-
nātniskiem projektiem.

LPS šobrīd trūkst informācijas par visu pieejamo 
finansējumu nākamo septiņu gadu periodā un līdz 
ar to arī par ES piedāvātajām iespējām, piemēram, 
par Eiropas Investīciju bankas un emisiju instru-
menta finanšu līdzekļiem (ņemot vērā 2021. gada 
ES emisijas kvotu tirdzniecības sistēmas reformu) 
un Invest EU iespējām. Pagaidām nav zināmi arī 
praktiskie soļi klimata mērķu sasniegšanai ne ti-
kai pašvaldību pusē, bet arī biznesa pusē. LPS lūgs 
Ekonomikas ministriju, VARAM un Zemkopības 
ministriju uz diskusiju, lai skaidrotu praktiskās ie-
spējas EK regulu un direktīvu izpildē.

Andra Feldmane,
LPS padomniece uzņēmējdarbības jautājumos, 

Dr. oec.
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LPS aicina nemainīt meža zemju 
kadastrālās vērtības un NĪN divu 
taksācijas gadu starpperiodā

Latvijas Pašvaldību savienība aicina atbildīgās 
valsts institūcijas nepieļaut situāciju, kurā meža 
zemes kadastrālās vērtības starp diviem taksāci-
jas gadiem mainās tikai tādēļ, ka Valsts meža die-
nests (VMD) izmaina datu nodošanas praksi Valsts 
zemes dienestam. Tāpat LPS ieskatā nav pieļauja-
ma situācija, kurā tikai tāpēc, ka VMD maina datu 
nodošanas praksi, jaunaudze kļūs par objektu, ko 
apliek ar nekustamā īpašuma nodokli.

LPS savus iebildumus norādījusi vēstulē Tieslietu 
ministrijai un informējusi arī Finanšu ministriju, 
Zemkopības ministriju un Valsts meža dienestu.

VMD bez savlaicīgas visu iesaistīto pušu un meža 
īpašnieku brīdināšanas iecerējis mainīt līdzšinē-
jo ikgadējo datu nodošanas praksi Valsts zemes 
dienestam. Proti, līdz šim datus par meža zemju 
kvalitāti, kā arī atbilstību jaunaudzes statusam 
kadastrālās vērtēšanas un nekustamā īpašuma 
nodokļa (NĪN) vajadzībām VMD ik gadu nodeva 
no Meža valsts reģistra neatkarīgi no tā, vai kon-
krētajai meža zemei bija vai nebija juridiski spēkā 
esoša meža inventarizācija, savukārt nu VMD iece-
rējis nesniegt Valsts zemes dienestam informāciju 
par tām meža zemēm, kurās augošajam mežam 
vai jaunaudzei nebūs juridiski spēkā esošas meža 
inventarizācijas. Šeit jāuzsver, ka Meža valsts re-
ģistra dati tiek iegūti ne tikai no mežu inventarizā-
cijām, bet arī no citiem ar normatīvajiem aktiem 
noteiktiem avotiem, tajā skaitā VMD pārbaudēm.

Būtiski ir uzsvērt, ka kadastrālajā vērtībā tiek ie-
kļauta tikai un vienīgi meža zemes vērtība, bez 
koku vērtības, tādējādi arī ar NĪN tiek aplikta ze-
mes vērtība, neapliekot koku vērtību.

Kādus tad VMD nodotos datus izmanto meža ze-
mes kadastrālajā vērtēšanā un tālāk NĪN adminis-
trēšanā? Tikai šādus:

– meža zemes platība;

– meža zemes kvalitātes novērtējums ballēs, kuru 
VMD nosaka atbilstoši meža augšanas apstākļu 
tipam, piemēram, sils, mētrājs, purvs, liekna, kā 
arī ņemot vērā saimnieciskās darbības ierobežo-
jumus;

– jaunaudžu platība jeb, precīzi citējot, tiesību 
normas: platība mežaudzēm, kuras VMD atzinis 
par atjaunotām vai ieaudzētām un kurās valdošās 
koku sugas koku vecums kārtējā taksācijas gadā 
nepārsniedz: skuju kokiem – 40 gadus; cietajiem 
lapu kokiem – 40 gadus; mīkstajiem lapu kokiem 
(izņemot baltalksni) – 20 gadus; baltalksnim – 10 
gadus.

Pirmais retoriskais jautājums: vai meža inventa-
rizācijas juridiskā spēkā esība var ietekmēt meža 
zemes tipu, piemēram, vai purvs var kļūt par silu? 
Iespējams, ļoti ilgstošā laika periodā vai veicot ļoti 
būtiskas saimnieciskās darbības, meža zemes tipa 
maiņa varētu notikt, tomēr maz ticami šķiet, ka 
tādas izmaiņas VMD nevarētu konstatēt no pā-
rējās tam pieejamās informācijas. Saimnieciskās 
darbības ierobežojumus savukārt pilnīgi noteikti 
nemaina inventarizācijas juridiskā spēka esība.

Otrais retorisks jautājums: vai, piemēram, ie-
audzēta skuju koku jaunaudze 25. gadā pēc ie-
audzēšanas vairs nav jaunaudze tikai tāpēc, ka 
jaunaudzes inventarizācijas derīguma termiņš ir 
beidzies? Iespējams, bijusi vētra, ugunsgrēks vai 
nelikumīga koku nociršana, bet vai tiešām to VMD 
konstatē ar meža inventarizāciju reizi 20 gados? 
Tas šķiet maz ticami, ņemot vērā pārējo informā-
ciju, kas pieejama VMD, kā arī šim dienestam no-
teiktos pienākumus.

Ja VMD iecerētā datu nodošanas prakses maiņa 
tiks īstenota, abi retoriskie jautājumi diemžēl ie-
gūs pavisam citu nokrāsu, jo meža inventarizācijas 
juridiskā spēkā neesība izmainīs zemes kadastrālo 
vērtību un NĪN.

Valsts zemes dienests aplēsis, ka šādas VMD prak-
ses maiņas rezultātā var tikt ietekmēti 21 335 īpa-
šumi. LPS ieskatā ir nepieļaujami, ka tikai datu 
nodošanas prakses maiņas rezultātā mainīsies 
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kadastrālā vērtība un NĪN, turklāt atbilstoši Valsts 
zemes dienesta informācijai:

– kvalitatīvākajām meža zemēm VMD datu nodo-
šanas prakses maiņa, nemainoties citiem fakto-
riem, nozīmēs kadastrālās vērtības samazināšanos;

– mazāk kvalitatīvajām meža zemēm VMD datu 
nodošanas prakses maiņa, nemainoties citiem fak-
toriem, nozīmēs kadastrālo vērtību palielinājumu;

– jaunaudzēm VMD datu nodošanas prakses mai-
ņa, nemainoties citiem faktoriem, nozīmēs zaudē-
tu jaunaudzes statusu, tādējādi kļūstot par objek-
tu, ko apliek ar NĪN.

LPS nav iebildumu, ka Valsts meža dienests rosina 
atbildīgajām ministrijām uzsākt “situācijas pār-
skatīšanu un taisnīguma principam atbilstoša tie-
siskā regulējuma izstrādi, kas motivētu meža īpaš-
niekus pildīt tiem normatīvajos aktos noteiktos 
pienākumus, kā arī kopumā veicinātu ilgtspējīgu 
meža apsaimniekošanu”. Tomēr ir nepieņemami, 
ka, nemainoties citiem faktoriem, VMD ar vienpu-
sēju lēmumu varētu izmainīt kadastrālās vērtības 
un nekustamā īpašuma nodokli jau 2021. taksāci-
jas gadam, turklāt informējot par to Valsts zemes 
dienestu, Finanšu ministriju, Tieslietu ministriju 
un LPS tikai 2020. gada nogalē. Vēl jo būtiskāk ir 
nepieļaut šādu VMD datu nodošanas prakses mai-
ņu tāpēc, ka meža zemju un jaunaudžu īpašnieki 
vispār netika brīdināti par šādu izmaiņu ietekmi uz 
kadastrālajām vērtībām un NĪN.

LPS ieskatā nedrīkst pieļaut situāciju, kad, nemai-

noties citiem faktoriem, 2020. taksācijas gada un 
2021. taksācijas gada kadastrālās vērtības ir būtis-
ki atšķirīgas, kā arī, nemainoties citiem faktoriem, 
jaunaudzes, kas nebūs pārsniegušas jaunaudžu 
vecumu, 2021. gadā kļūtu ar nekustamā īpašuma 
nodokli apliekami objekti tikai tāpēc, ka Valsts 
meža dienests ir mainījis datu nodošanas praksi 
Valsts zemes dienestam.

8. pielikumu Ministru kabineta 2006. gada 18. aprīļa 
noteikumiem nr. 305 “Meža zemes kvalitātes novēr-
tējums (atkarībā no meža augšanas apstākļu tipa)” 
un 10. pielikumu Ministru kabineta 2020. gada 
18. februāra noteikumiem nr. 103 “Meža zemes kva-
litātes novērtējums (atkarībā no meža augšanas 
apstākļu tipa)” skatiet šeit. Tie uzskatāmi parāda 
VMD ieceres absurdumu – šādu ‘tipu’ sasaisti ar in-
ventarizācijas juridiskā derīguma termiņu.

Šobrīd piemērojamais meža zemes kvalitātes no-
vērtējums atbilstoši meža augšanas apstākļu ti-
piem atbilstoši MK 2020. gada 18. februāra notei-
kumu nr. 103 “Kadastrālās vērtēšanas noteikumi” 
161. punktam: “Šo noteikumu 7., 8. un 9. noda-
ļa kadastrālās vērtības aprēķinam stājas spēkā 
2022. gada 1. janvārī. Kadastrālās vērtības aprēķinā 
līdz 2021. gada 31. decembrim piemēro Ministru ka-
bineta 2006. gada 18. aprīļa noteikumu nr. 305 “Ka-
dastrālās vērtēšanas noteikumi” VIII, IX, X, XI, XII un 
XIII nodaļas normas, kas bija spēkā līdz šo noteiku-
mu spēkā stāšanās dienai”.

Sanita Šķiltere,
LPS padomniece finanšu un ekonomikas jautājumos

Foto: Sandra Bērziņa

Par publikācijām izdevumā “Latvijas 
Vēstnesis”

No 2021. gada 1. janvāra visiem informācijas iesnie-
dzējiem, tajā skaitā komersantiem, iedzīvotājiem, 
valsts un pašvaldību institūcijām, nebūs jāmaksā 
par publikācijām oficiālajā izdevumā “Latvijas 
Vēstnesis”, savukārt no 2022. gada 1. janvāra ofi-
ciālajā izdevumā “Latvijas Vēstnesis” izsludinās 
visu pašvaldību saistošos noteikumus (t. sk. paš-
valdības nolikumus, budžetu un tā grozījumus, ar 
teritorijas attīstības plānošanu saistītos saistošos 
noteikumus) pilnā apjomā, kas būs brīvi un bez 
maksas pieejami tīmekļvietnē vestnesis.lv un sis-
tematizēti likumi.lv. To paredz 2020. gada 24. no-
vembra likums “Grozījumi Oficiālo publikāciju un 

https://www.lps.lv/lv/zinas/lps/6429-lps-aicina-nemainit-meza-zemju-kadastralas-vertibas-un-nin-divu-taksacijas-gadu-starpperioda
https://likumi.lv/ta/id/319394


• 21. decembrī LETA: “LPS aicina mainīt pieeju 
ES finansējuma ieguldīšanā, vairāk atbalstot uz 
eksportu vērstas ieceres” – LPS padomnieces 
Andras Feldmanes raksts par NIP pamatno-
stādnēm 2021.–2027. gadam un LPS aicinā-
jums valdībai mainīt pieeju Eiropas Savienības 
finansējuma ieguldīšanā.

• 21. decembrī Baltkom radio – LPS priekšsēdis 
Gints Kaminskis programmā “Разворот” par 
pašvaldībām un Satversmes tiesas lēmumiem 
ATR sakarā (šeit un šeit).

• 22. decembrī LV portāls – LPS relīze “Valstiska 
līmeņa izšķiršanās: vai ES finansējums primāri 
būs kā iepirkuma plāns vai eksporta atbalsta 
plāns uzņēmējiem” (šeit).

• 22. decembrī LSM.lv; Latvijas Radio 4 – LPS 
padomnieces Ināras Dundures dalība raidīju-
mā “Открытый вопрос” par 2020. gada rezul-
tātiem izglītībā un Covid-19 otro vilni (šeit).

• 23. decembrī Delfi: “Andra Feldmane. Valstiska 
līmeņa izšķiršanās: vai ES finansējums primāri 
būs kā iepirkuma vai eksporta atbalsta plāns” – 
LPS padomnieces Andras Feldmanes raksts 
par NIP pamatnostādnēm, Eiropas finansēju-
mu un valsts pieeju ekonomikai (šeit).

• 28. decembrī LETA: “Tiešsaistē apbalvos la-
bākās jaunatnes organizācijas, pašvaldības un 
jauniešu centrus” – par apbalvošanas ceremo-
niju “Labākais darbā ar jaunatni 2020” un LPS 
priekšsēža Ginta Kaminska dalību tajā.

• 29. decembrī LV portāls: “Godināti konkursa 
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tiesiskās informācijas likumā”, kurš stājas spēkā 
2021. gada 1. janvārī.

Novadu pašvaldībām šogad vēl saglabājas tiesības 
izvēlēties novada domes saistošo noteikumu ofi-
ciālās publicēšanas vietu – oficiālo izdevumu “Lat-
vijas Vēstnesis”, vietējo laikrakstu vai informatīvo 
izdevumu. Ja novada dome vēlas mainīt oficiā-
lās publicēšanas vietu, tad tai jāpieņem saistošie 
noteikumi, kuros jānosaka saistošo noteikumu 
publicēšanas vieta. Saistošos noteikumus, kuros 
noteikta saistošo noteikumu publicēšanas vieta, 
publicē oficiālajā izdevumā “Latvijas Vēstnesis”. 
Pastāv nosacījums, ka novada dome saistošo no-
teikumu publicēšanas vietu maina ne biežāk kā 
reizi gadā. Par vēlmi noteikt oficiālo izdevumu 
“Latvijas Vēstnesis” par oficiālās publicēšanas 
vietu lūgums savlaicīgi informēt oficiālo izdevēju 
“Latvijas Vēstnesis”.

Likums arī paredz pašvaldībām pienākumu, ie-

sniedzot publicēšanai grozījumus tajos saistošajos 
noteikumos, kuri nav pieejami tīmekļvietnē www.
likumi.lv, vienlaikus iesniegt grozīto saistošo no-
teikumu konsolidēto redakciju rediģējamā formā, 
kurā ietverti arī publicēšanai iesniegtie grozījumi.

Oficiālais izdevējs “Latvijas Vēstnesis” nodrošina 
valsts, pilsoniskās un tiesiskās informācijas plat-
formu, kurā sabiedrībai bez maksas un ērtā veidā 
tiek nodrošināta pieeja oficiālajām publikācijām 
(vestnesis.lv), tiesību aktiem sistematizētā veidā 
(likumi.lv), to skaidrojumiem (LVportals.lv) un dis-
kusijām tiesiskai domai un praksei (žurnāls “Jurista 
Vārds”, juristavards.lv). Tā darbību nosaka Oficiālo 
publikāciju un tiesiskās informācijas likums un no-
drošina no valsts budžeta.

Ilze Brazauska,
Tieslietu ministrijas  

Normatīvo aktu kvalitātes nodrošināšanas 
departamenta juriste

LPS MEDIJOS

https://mixnews.lv/exclusive/2020/12/22/samoupravleniya-reshenie-suda-satversme-o-territorialnoj-reforme-mozhet-byt-prinyato-uzhe-postfaktum/
https://mixnews.lv/.../samoupravleniya-reshenie-suda-satversme-o- territorialnoj-reforme-mozhet-byt-prinyato-uzhe-postfaktum/
https://lvportals.lv/dienaskartiba/323346-valstiska-limena-izskirsanas-vai-es-finansejums-primari-bus-ka-iepirkuma-plans-vai-eksporta-atbalsta-plans-uznemejiem-2020
https://lvportals.lv/dienaskartiba/323346-valstiska-limena-izskirsanas-vai-es-finansejums-primari-bus-ka-iepirkuma-plans-vai-eksporta-atbalsta-plans-uznemejiem-2020
https://lvportals.lv/dienaskartiba/323346-valstiska-limena-izskirsanas-vai-es-finansejums-primari-bus-ka-iepirkuma-plans-vai-eksporta-atbalsta-plans-uznemejiem-2020
https://lvportals.lv/dienaskartiba/323346-valstiska-limena-izskirsanas-vai-es-finansejums-primari-bus-ka-iepirkuma-plans-vai-eksporta-atbalsta-plans-uznemejiem-2020
https://lvportals.lv/dienaskartiba/323346-valstiska-limena-izskirsanas-vai-es-finansejums-primari-bus-ka-iepirkuma-plans-vai-eksporta-atbalsta-plans-uznemejiem-2020
https://lr4.lsm.lv/lv/lr4/peredachi/otkritiy-vopros/
https://lr4.lsm.lv/lv/raksts/otkritiy-vopros/itogi-2020-goda.-obrazovanie.a138098/
https://likumi.lv/ta/id/319394
https://www.vestnesis.lv/
https://lvportals.lv/
https://juristavards.lv/
https://likumi.lv/ta/id/249322-oficialo-publikaciju-un-tiesiskas-informacijas-likums
https://likumi.lv/ta/id/249322-oficialo-publikaciju-un-tiesiskas-informacijas-likums
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“Labākais darbā ar jaunatni 2020” laureāti” – 
par konkursa “Labākais darbā ar jaunatni 2020” 
apbalvošanas ceremoniju un LPS priekšsēža 
Ginta Kaminska uzrunu (šeit).

• 30. decembrī LETA: “Par ģimenei draudzīgāko 
pašvaldību šogad atzīta Ludzas novada paš-
valdība” – par konkursu “Ģimenei draudzīgākā 
pašvaldība 2020” un LPS ģenerālsekretāres un 
konkursa vērtēšanas komisijas pārstāves Mudī-
tes Priedes komentārs.

• 30. decembrī Delfi: “Par ģimenei draudzīgāko 
2020. gadā atzīta Ludzas novada pašvaldība” – 
par konkursu “Ģimenei draudzīgākā pašvaldība 
2020” un LPS ģenerālsekretāres Mudītes Prie-
des komentārs (šeit).

• 31. decembrī NRA: “Noskaidrota ģimenei drau-
dzīgākā pašvaldība Latvijā” – par konkursu “Ģi-
menei draudzīgākā pašvaldība 2020” un LPS ģe-
nerālsekretāres un konkursa vērtēšanas komisi-
jas pārstāves Mudītes Priedes vērtējums (šeit).

LPS atzinumi valsts likumu un politiku 
uzlabošanai

Latvijā izveidojusies prakse Ministru kabinetā (do-
kumentu saskaņošanas un pieņemšanas procedū-
rās) iesaistīt Latvijas Pašvaldību savienību, kam 
saskaņā ar likumu “Par pašvaldībām” vienīgajai ir 
tiesības paust pašvaldību kopīgo viedokli.

Rakstiskie atzinumi sākas ar konstatējumu – vai 
LPS saskaņo vai nesaskaņo attiecīgo projektu. 

Abos gadījumos projektu virzītāji un dokumentu 
pieņēmēji var izvērtēt priekšlikumus tekstu uzla-
bošanai.

Oficiālā procedūra sākas ar Valsts sekretāru sa-
nāksmi, kurā izsludina valsts dokumenta projektu. 
Ja LPS pieprasa projektu atzinuma sniegšanai, tad 
visas pašvaldības tiek aicinātas paust savu viedok-
li. Gatavojot viedokli, LPS ņem vērā arī pašvaldī-
bu kopīgo stratēģiju un Eiropas vietējo pašvaldību 
hartā paustos vietējās demokrātijas principus.

LPS IESAISTE LIKUMDOŠANĀ

LPS sniegtie atzinumi

2020. gada nogalē LPS sniegusi astoņus atzinumus par normatīvo aktu projektiem, un visi ir saskaņoti.

Nr. VSS nosaukums Nosūtīša-
nas datums

Izsludināša-
nas datums

Saska-
ņojums

1. VSS1036 – Par Ministru kabineta rīkojuma projektu “Par ne-
kustamā īpašuma “Oksanas”, Stradu pagastā, Gulbenes nova-
dā, pārņemšanu valsts īpašumā un nodošanu Gulbenes nova-
da pašvaldības īpašumā”

21.12.2020. 03.12.2020. Jā

2. VSS1060 – Par Ministru kabineta rīkojuma projektu “Par val-
stij piederošo nekustamo īpašumu Rīgā nodošanu Rīgas pilsē-
tas pašvaldības īpašumā”

22.12.2020. 10.12.2020. Jā

3. VSS1058 – Par Ministru kabineta rīkojuma projektu “Par 
Ozolnieku novada pašvaldības nekustamo īpašumu Ozolnieku 
pagastā, Ozolnieku novadā, pārņemšanu valsts īpašumā”

22.12.2020. 10.12.2020. Jā

https://lvportals.lv/dienaskartiba/323358-godinati-konkursa-labakais-darba-ar-jaunatni-2020-laureati-2020
https://www.delfi.lv/calis/jaunumi/par-gimenei-draudzigako-2020-gada-atzita-ludzas-novada-pasvaldiba.d?id=52798623
https://nra.lv/latvija/regionos/334554-noskaidrota-gimenei-draudzigaka-pasvaldiba-latvija.htm
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4. VSS1059 – Par Ministru kabineta noteikumu projektu “Gro-
zījumi Ministru kabineta 2009. gada 29. septembra noteiku-
mos nr. 1104 “Noteikumi par valsts autoceļu un valsts autoceļu 
maršrutā ietverto pašvaldībām piederošo autoceļu posmu sa-
rakstiem””

22.12.2020. 10.12.2020. Jā

5. VSS1087 – Par Ministru kabineta rīkojuma projektu “Par val-
stij piekrītošā nekustamā īpašuma Stacijas ielā 34–10, Olainē, 
Olaines novadā, nodošanu Olaines novada pašvaldības īpašu-
mā”

22.12.2020. 17.12.2020. Jā

6. VSS1051 – Par Ministru kabineta noteikumu projektu “Gro-
zījumi Ministru kabineta 2019. gada 25. jūnija noteikumos 
nr. 276 “Valsts izglītības informācijas sistēmas noteikumi””

28.12.2020. 03.12.2020. Jā

7. VSS1053 – Par Ministru kabineta noteikumu projektu “Kārtī-
ba, kādā valsts un pašvaldības finansē mācību līdzekļu iegādi 
izglītības iestādēm”

28.12.2020. 03.12.2020. Jā

8. VSS1061 – Par Ministru kabineta noteikumu projektu “Notei-
kumi par atkritumu dalītu savākšanu, sagatavošanu atkārtotai 
izmantošanai, pārstrādi un materiālu reģenerāciju”

31.12.2020. 10.12.2020. Jā

LPS iepriekšējās nedēļās sniegtie atzinumi pieejami LPS tīmekļvietnē www.lps.lv, sadaļā Par LPS/ Atzi-
numi jeb šeit.

Saskaņošanai pieprasītie dokumentu 
projekti

17. decembra Valsts sekretāru sanāksmē izslu-
dinātie projekti:

VSS-1101 – Pamatnostādņu projekts “Attīstības 
sadarbības politikas pamatnostādnes 2021.–
2027. gadam”

VSS-1096 – Noteikumu projekts “Grozījumi Minis-
tru kabineta 2014. gada 14. oktobra noteikumos 
nr. 633 “Autoceļu un ielu būvnoteikumi””

VSS-1102 – Likumprojekts “Transporta enerģijas 
likums”

VSS-1075 – Noteikumu projekts “Grozījumi Mi-
nistru kabineta 2012. gada 31. jūlija noteikumos 
nr. 523 “Noteikumi par budžeta pieprasījumu iz-
strādāšanas un iesniegšanas pamatprincipiem””

VSS-1080 – Likumprojekts “Grozījumi Fizisko per-
sonu reģistra likumā”

VSS-1082 – Noteikumu projekts “Grozījumi Minis-
tru kabineta 2013. gada 3. septembra noteikumos 

nr. 761 “Noteikumi par civilstāvokļa aktu reģis-
triem””

VSS-1083 – Noteikumu projekts “Grozījumi Mi-
nistru kabineta 2003. gada 18. marta noteikumos 
nr. 121 “Personas faktiskās dzīvesvietas reģistrā-
cijai nepieciešamo ziņu apjoms un to pārbaudes 
kārtība””

VSS-1084 – Noteikumu projekts “Grozījumi Minis-
tru kabineta 2009. gada 20. oktobra noteikumos 
nr. 1194 “Noteikumi par dzīvesvietas deklarācijas 
veidlapu, deklarācijā sniegto ziņu pārbaudes kār-
tību un dzīvesvietas elektroniskās deklarēšanas 
kārtību””

VSS-1085 – Noteikumu projekts “Grozījums Mi-
nistru kabineta 2003. gada 18. februāra noteiku-
mos nr. 82 “Kārtība, kādā nekustamā īpašuma 
īpašnieks vai turētājs sniedz ziņas par nekustama-
jā īpašumā dzīvojošām personām””

VSS-1095 – Noteikumu projekts “Grozījumi Minis-
tru kabineta 2016. gada 20. decembra noteikumos 
nr. 871 “Darbības programmas “Izaugsme un no-
darbinātība” 9.3.1. specifiskā atbalsta mērķa “At-
tīstīt pakalpojumu infrastruktūru bērnu aprūpei 

http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495915
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495915
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495915
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495922
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495922
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40496193
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40496193
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495855
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495855
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495855
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495855
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495882
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495882
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495885
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495885
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495885
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495885
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495885
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495886
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495886
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495886
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495886
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495886
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495886
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911


Gunta Klismeta, redaktore: gunta.klismeta@lps.lv
Liene Užule, LPS Komunikācijas nodaļas vadītāja,  

padomniece sabiedrisko attiecību jautājumos: liene.uzule@lps.lv
Pašvaldībām aktuālu informāciju lasiet arī LPS vietnē: www.lps.lv

Ja vēlaties saņemt e-pastā jaunāko “InfoLoga” numuru, rakstiet uz gunta.klismeta@lps.lv.

Informējam, ka Latvijas Pašvaldību savienībā sanāksmēs fotografē un filmē. Materiāli tiek izmantoti LPS 
publicitātes vajadzībām internetā un (vai) drukātā veidā. Telpā netiek nodrošināta vieta, kur nefilmē.
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ģimeniskā vidē un personu ar invaliditāti neat-
karīgai dzīvei un integrācijai sabiedrībā” 9.3.1.1. 
pasākuma “Pakalpojumu infrastruktūras attīstība 
deinstitucionalizācijas plānu īstenošanai” pirmās 
un otrās projektu iesniegumu atlases kārtas īste-
nošanas noteikumi””

VSS-1097 – Rīkojuma projekts “Par Saldus novada 
pašvaldības nekustamo īpašumu “Apvedceļš B” un 
“Apvedceļš C” Saldū, Saldus novadā, pārņemšanu 
valsts īpašumā”

VSS-1100 – Rīkojuma projekts “Par valstij piekrī-
tošā nekustamā īpašuma “Institūta ielas posms” 
Stopiņu novadā nodošanu Stopiņu novada pašval-
dības īpašumā”

VSS-1074 – Informatīvais ziņojums “Par ietekmes 

novērtējuma sistēmas pilnveidi”

VSS-1089 – Plāna projekts “Publiskajā pārvaldē 
nodarbināto mācīšanās un attīstības stratēģija 
2021–2027”

VSS-1086 – Rīkojuma projekts “Par sabiedrības ar 
ierobežotu atbildību “Ludzas medicīnas centrs” 
stratēģisko mērķi”

VSS-1087 – Rīkojuma projekts “Par valstij piekrīto-
šā nekustamā īpašuma Stacijas ielā 34–10, Olainē, 
Olaines novadā, nodošanu Olaines novada pašval-
dības īpašumā”

VSS-1088 – Noteikumu projekts “Valsts informā-
cijas sistēmu attīstības projektu uzraudzības kār-
tība”

mailto:gunta.klismeta@lps.lv
www.lps.lv
mailto:gunta.klismeta%40lps.lv?subject=
http://twitter.com/lps_lv
https://www.facebook.com/PasvaldibuSavieniba/
https://www.youtube.com/channel/UCMFwNiqaNMJ0pQGJzr8esWw
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495911
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http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495917
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495917
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495917
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495920
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495920
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495920
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495920
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495895
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495895
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495895
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495900
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495900
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495900
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495900
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495902
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495902
http://tap.mk.gov.lv/lv/mk/tap/?pid=40495902
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